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Slapende leden opgelet 

Langs de binnenwegen in de uitgestrekte staten 
van de VS vervullen ze een belangrijke functie: het 
benzinestation annex supermarkt annex koffieshop 
(waar je grote bekers slappe koffie kan kopen). 
Daar ontdekte ik wat een van de belangrijke 
dagelijkse levensbehoefte van de Amerikanen is: 
de huurvideo. Hoe ik dat ontdekte? Bij veel 
kassa's hing een lijstje van personen die teveel op 
de pof hadden gekocht. Tot ze afbetaald hadden, 
kregen ze geen video's meer te huur. 
Voor de penningmeester als van onze vereniging 
zou dat ook wel makkelijk zijn: gewoon een lijst 
van de 35 (van de 212) leden in de krant die nog 
niet hun contributie voor 1999 betaald hebben. Ineke Stoop 

Het Bestuur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West is sinds oktober 1998 
samengesteld als volgt: 

naam functie of aandachtsgebied adres postcode 

Hans Slot voorzitter, horeca Langebrug 20 F 2311 TL 
Ineke Stoop secretaris Aalmarkt 13 2311 EC 
Mark Meelker penningmeester Aalmarkt 11 2311 EC 
Franceline Hendrikse-Pompe bouwen, wonen, verkeer Vliet 33 2311 RD 
Jessica de Lannoy evenementenbeleid Hoefstraat 11 2311 PN 
Carlo van Praag Hart van de Stad krant Hoefstraat 65 2311 PR (. 
Het adres van de Vereniging is: Postbus 11016 2301 EA Leiden (tel. 071 5145684) 

Erevoorzitter: R.J. van Cruijsen 

Dat scheelt veel werk en veel postzegels voor het 
verzenden van herhaalde verzoeken om de con- 
tributie te betalen (f 7,50 voor eenpersoonshuis- 
houdens en f 10,00 voor gezinnen). 

Maar Nederland is niet de VS en de wijkvereni- 
ging geen huurvideo. Wij respecteren vanzelf- 
sprekend uw privacy. Zorg dat de penningmees- 
ter zo weinig mogelijk aanmaningen hoeft te ver- 
sturen en maak uw contributie nog deze week 
over. Dat wil zeggen, als u niet tot de trouwe 
leden hoort die uw bijdrage al lang heeft over- 
gemaakt. Terzijde, als u uit de wijk verhuist en 
geen lid meer wil blijven, stuur dan even een 
briefje. Vast bedankt allemaal. 

aas( 

Erelid: J.J.M. Gerritsen 

Bij deze geeft (naam): . . . . . . . . . . . . . . . telefoon: . 
adres: . . . . . . . . . . . . . . . . . postcode: met ingang van: zich op als 
lid/donateur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-west, en verklaart 
de contributie/donatie ad f ....... te hebben overgemaakt op giro 366 44 16 van de vereniging. 

Leiden, (datum) ............ (handtekening) 

De contributie bedraagt per jaar f IO per gezin off 7,50 voor eenpersoonshuishoudens. 

Opgaven afgeven bij een van de bestuursleden of zenden aan Postbus 11016, 2301 EA Leiden 
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De wedergeboorte van de Aa/marktschool 
Ontwerp: Fred Kaaij 

Ten geleide 
In dit nummer van de krant vindt u een boemerangkaart. Deze 
zal tevens liggen op verschillende plaatsen in de wijk zoals het 
gemeentehuis en enkele boekwinkels. Mocht u meer exempla- 
ren willen hebben, dan kunt u dit laten weten aan een van de be- 
stuursleden. De wijkvereniging heeft deze kaart uitgegeven om: 
• de vereniging extra onder de aandacht te brengen, 
• u verschillende telefoonnummers 'aan te bieden' en, 
• in de wijk wonende kunstenaars een gelegenheid bieden 

zich te profileren 
Tijdens de afgelopen jaarvergadering heeft het ontwerp van de 
kaart gecirculeerd onder de aanwezigen. Reacties erop zijn 
verwerkt. We zijn geïnteresseerd in verdere reacties. Laat uw 
mening horen aan het bestuur. Het adres staat in de krant, maar 
ook achter op de boemerangkaart. 

Het bestuur overweegt in de toekomst een volgende kaart uit te 
geven. In de wijk wonende kunstenaars worden hierbij 
uitgenodigd een ontwerp in te leveren waarin een bepaald 
aspect van de wijk voor het voetlicht wordt gebracht. Voor de 
duidelijkheid, de ontwerpen blijven eigendom van de ontwerpers. 
Slecht na onderling overleg zal overgegaan worden tot uitgave. 
Er kan geen vergoeding worden gegeven voor ontwerpen, maar 
naamsbekendheid is natuurlijk ook een opbrengst. 

Verder veel aandacht voor het Aalmarktproject, een verslag van 
de ledenvergadering en veel wetenswaardigheden over de 
Kloksteeg. 
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Parkeren in de binnenstad 
Wat vinden bewoners van de nieuwe 
voorstellen? 

De druk op de schaarse ruimte in de binnenstad 
wordt steeds groter. Parkeerplaatsen verdwijnen 
om ruimte te maken voor fietsers (Papengracht). 
Ook de herinrichting van de Nieuwe Rijn kostte par- 
keerplaatsen. Grote delen van de binnenstad krij- 
gen betaald parkeren tot 23.00 uur. Het gratis par- 
keren op zondag zal binnenkort voorbij zijn. Ontwik- 
kelingen die een logisch gevolg zijn van de groeien- 
de vraag en van het achterblijven van vernieuwen- 
de maatregelen (uitgezonderd het succesvolle 
Haagweg terrein en het onlangs geopende trans- 
ferium bij het Schouw), waarbij bezoekers aange- 
moedigd worden op een andere wijze dan met hun 
auto de binnenstad te bezoeken. Of de huidige NS- 
campagne 'wie parkeert er nou in het centrum 
zonder te betalen - NS - de makkelijkste weg naar 
hartje stad' voor een doorbraak zal zorgen, valt nog 
te bezien. 

En voor de bewoners? De druk op de plaatsen voor 
vergunninghouders neemt toe als de voorstellen 
van de Gemeente werkelijkheid worden. Het is op 
zich sympathiek dat je als bewoner een 'parkeer- 
kraskaart' kunt krijgen om je bezoek in de binnen- 
stad te laten parkeren. Ook de opheffing van de 
leeftijdsgrens van 27 jaar is uit het oogpunt rechts- 
gelijkheid te billijken. Maar als daardoor een wacht- 
lijst ontstaat voor het krijgen van een vergunning en 
als voorts nog maar één vergunning per huis wordt 
afgegeven, dan rijst de vraag op of er geen andere 
maatregelen zijn te bedenken. 
In ieder geval is het noodzakelijk dat er een zeer 
effectief toezicht komt. In die zin kunnen we leren 
van de proef met de veranderde sluitingstijden van 
de horeca. Hier heeft een effectiever toezicht er toe 
geleid dat alle betrokkenen weten waar ze aan toe 
zijn. 
Het huidige toezicht op het parkeerbeleid is verre 
van optimaal.'s Avonds en op zondag worden vaak 
vele plaatsen die gereserveerd zijn voor vergun- 
ninghouders, ingenomen door anderen. Welk nieuw 
parkeerbeleid er ook komt, zonder effectieve con- 
trole zal het zeker nadelig uitpakken voor de bewo- 
ners die toch al met minder plaatsen genoegen 
moeten nemen. 

De Aalmarkt: Een brug te 
veel?! 

Hans Slot 
ia 

Op 27 mei werd door de vereniging Pieters- en 
Academiewijk en Levendaal-West en de wijkver- 
eniging Maredorp/De Camp een bijeenkomst ge- 
organiseerd over de plannen die de gemeente 
Leiden heeft met de Aalmarkt. Het idee van de 
bijeenkomst was om ook een ander geluid te 
laten horen dan dat van de gemeente. De bijeen- 
komst vond plaats in de Eglise Wallone aan de 
Breestraat. 

Om ongeveer 20.15 opent Hans Slot, voorzitter 
van de eerstgenoemde wijkvereniging, de avond. 
Hij merkt op dat de burgemeester zich laat ex- 
cuseren maar de wethouders Van Rij en Pechtold 
zijn wel aanwezig. Volgens de spreker wordt de 
binnenstad overdonderd door de plannen van de 
gemeente. Uit berichten in de pers lijkt de nadruk 
te liggen op 'geld verdienen'. De bewoonbaarheid 
komt niet aan de orde. Het is de vraag of deze 
uitgangspunten juist zijn. Daarom is door de ver- 
enigingen de stedebouwkundige Fred Kaaij inge- 
schakeld om de commentaar te geven op de ge- 
meentelijke plannen. Het is overigens niet zo dat 
de wijkverenigingen alles bij het oude willen laten. 
Ook zij zien dat er veranderingen moeten plaats- 
vinden. Voorzitter Jaap Moggré van de wijkver- 
eniging Maredorp/de Camp sluit zich hierbij aan. 
Bepaalde aspecten van het plan zijn goed. Ook 
hij is echter van mening dat de woonfunctie van 
het plangebied gevaar loopt. 

Wethouder Tjeerd van Rij waardeert het initiatief 
van de wijkverenigingen die toont hoezeer de 
bewoners zich betrokken voelen bij de plannen 
voor de binnenstad. Van Rij legt uit dat het een 
plan is met een lange doorlooptijd. Er is nog niets 
vastgelegd. Voor zover er ideeën zijn gelanceerd, 
zijn deze gericht op de aantrekkelijkheid van de 
Leidse binnenstad. Het doel is meer mensen naar 
Leiden te lokken met mooiere winkels en een 
beter uitgaansleven. 

FIRMA DE GEUS 
Special/te/ten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetart/kelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 
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wat bredere stegen om te dopen tot straten, vooral 
omdat stegen duidelijk minder standing hadden dan 
straten. Het voorstel om er Klokstraat van te maken 
haalde het niet in 1901 en in 1910 stemde de Ge- 
meenteraad met 13 tegen 11 tegen een hernieuwd 
voorstel van vrijwel alle Kloksteegbewoners. Een 
van de argumenten daarbij was dat de naam bij de 
Amerikanen met interesse voor de Pilgrim Fathers 
al heel sterk ingeburgerd was. 
En zo is de Kloksteeg in de loop der eeuwen vrijwel 
ongewijzigd gebleven. Waar vroeger vooral boek- 
winkels het beeld beheersten, zijn er nu wat meer 
restaurants opgekomen, maar de algehele aanblik 
is niet revolutionair gewijzigd. Slechts de kant aan 
de Pieterskerk heeft nog een kleine metamorfose 
ondergaan. Op het kerkhof waren tegen de kerk in 

( 1594 en 1622 enkele huisjes gebouwd, nog uitge- 
breid nadat eerst in 1635 na een grote pestepide- 
mie het kerkhof overvol was en gesloten werd, en 
na de opruiming van alle graven tien jaar later. 
Deze kerkhuisjes werden door de Kerkvoogdij ver- 
huurd aan personen die vaak een relatie ermee 
hadden, zoals grafmakers. Rond 1864 werden de 
meeste huisjes rond het westelijk deel van de Pie- 
terskerk gesloopt, waarna er een klein parkje op het 
Pieterskerkplein aangelegd werd. En natuurlijk was 
indertijd ook het verdwijnen van het Klokhuis in- 
grijpend. Al meteen na het gereedkomen van de 
mooie gevel van het Jean Pesijnhofje in 1683 von- 
den de regenten het heel jammer dat die zo slecht 
uitkwam, haast "in de schaduw" van het Klokhuis 
stond. Volgens hen vonden alle bewoners van de 
Kloksteeg het in het belang van de drukke passage 
van deftige lieden van en naar de kerk of het 
Academiegebouw dat het Klokhuis zou verdwijnen. 
Dat de voormalige Engelse poort nu vervangen was 
door een fraai hofje was al een hele vooruitgang: 
daar hadden alleen maar ongebonden personen, 
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zelfs schelmen en dieven, gewoond. Nu dit 
gespuis en canaille verdwenen was, moest de 
laatste steen des aanstoots nog verdwijnen: het 
Klokhuis stond er erg in de weg en moest niet 
anders beschouwd worden dan als een stinknest 
van vuiligheden en onreinheid, omdat iedereen 
daar zowel overdag als 's nachts zijn gevoeg 
deed, wat een grote stank veroorzaakte. Ook trok 
zich het geboefte en schuim van de stad er terug 
om zaken te doen die het daglicht niet konden 
velen. Er wordt zelfs gesuggereerd dat er 
onkuisheden zouden plaatsvinden, hetgeen 
natuurlijk in die tijd al helemaal niet te tolereren 
was. Het stadsbestuur onderzocht het verzoek, 
maar besloot in 1684 om het Klokhuis voorlopig 
toch nog maar te laten staan. Dat voorlopig zou 
dus achteraf gezien nog 61 jaar blijken te zijn. In 
de Kloksteeg gaan de veranderingen dus niet 
altijd even snel, en misschien is het niet eens zo 
slecht dat de steeg daardoor zijn karakter vrij 
goed bewaard heeft. 

P.J.M. de Baar au 

De vuilniszak moet op tijd (om 
7.00 uur) naar buiten 
De dienst Milieu en Beheer haalt sinds kort via 
een ander schema het huisvuil op in de binnen- 
stad. Dat kan betekenen dat de medewerkers van 
de inzameling vroeger bij u langskomen. De 
vuilniszakken moeten om 7 uur al buiten staan. 
De gemeente hoopt hiermee de stad vroeger op 
orde te krijgen en daar kan je als buurtbewoner 
alleen maar voor zijn. Vuil op straat is immers een 
doorn in het oog van menig bewoner. Het is 
echter de vraag of de gemiddelde wijkbewoner 
bereid is de wekker op kwart voor 7 te zetten om 
op tijd te zijn. Veel waarschijnlijker is dat men de 
vuilniszak de avond van te voren buiten zet. Met 
een groot risico op kapotgekrabde, -gebeten, 
-gepikte en -geschopte vuilniszakken. We 
wachten met spanning af of de binnenstad door 
deze maatregel schoner of nog vuiler wordt. 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 22 13 
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kerk tussen de bestaande kerkhofmuur en de daar 
al bestaande bebouwing geannexeerd, waarvoor 
o.m. een deel. van het begijnhof moest wijken. 

Het thans bekendste deel van de Kloksteeg, tussen 
Rapenburg en Pieterskerkhof, bestond toen nog 
niet. Op deze plek lag een terrein van de grafelijke 
boerderij Bloemendaal. Er was in die tijd blijkbaar 
nog geen behoefte aan bouwgrond, wat ook niet zo 
onlogisch lijkt. De stad was in 1346 en volgende 
jaren geweldig uitgebreid naar het noorden en het 
oosten, waar ook nog tal van open terreinen waren. 
Toen het stadsbestuur in 1386/1389 ook het gebied 
ten zuiden en westen van de stad, ruwweg tussen 
Rapenburg/Steenschuur en Witte Singel, onder de 
zijn rechtsmacht wist te brengen, was daar dan ook 
amper behoefte aan. Een gevolg was dat de stads- 
verdediging van het gebied ten westen van het Ra- 
penburg op zijn beloop gelaten werd. Bij het beleg 
van Leiden door hertog Jan van Beieren in 1420 
werden de al in deze wijk bestaande huizen dom- 
weg platgebrand om de vijand er geen voordeel van 
te laten trekken. Maar na de overgave van de stad 
kwam het (uit partijgenoten van hertog Jan gevorm- 
de) stadsbestuur wel tot de overtuiging dat ook dit 
deel van de stad beter verdedigd moest kunnen 
worden en dus kwamen ook daar singels, muren en 
poorten. De verbrande huizen werden weer opge- 
bouwd en om een betere verbinding voor de bewo- 
ners van deze wijk en hun parochiekerk en de rest 
van de oude stad te krijgen, was een brug over het 
Rapenburg (de Nonnenbrug) en een steeg wel wen- 
selijk. Zo werden in de jaren rond 1426 tal van infra- 
structurele werken gerealiseerd. Een gevolg was 
dat het begijnhof op zijn oude plaats opgeheven 
werd, al zou nog eeuwenlang de geestelijke leider 
ervan, de pater, op de oude plek blijven wonen; 
vandaar dat bij de instorting van de toren van de 
kerk in 1512 de spits neerviel op het huis van de 
pater, zonder hem overigens te verwonden. Er 
kwam een nieuw begijnhof aan de zuidzijde van de 
nieuwe steeg, die daar echter niet fraaier op werd: 
de huisjes van de begijnen hadden aan die kant 
geen ramen, zodat het een heel lange blinde muur 
geweest moet zijn, en dat heeft tot in de zeventien- 
de eeuw geduurd. Aan de noordzijde daarentegen 
kwamen gewone huizen. 

De torenval had meer gevolgen. Omdat de klokken 
kapot waren en het er niet naar uitzag dat de toren 
snel herbouwd zou worden, goot klokkengieter 
Gobel Moer uit Den Bosch ter plaatse een nieuwe 
zeer grote klok, die de naam Salvator kreeg en in 

een houten klokhuis opgehangen werd. Mogelijk 
niet meteen, maar zeker later kreeg dit een ste- 
nen fundament. Klokluiden was vroeger een be- 
langrijke zaak: niet alleen werd er het begin van 
de kerkdiensten mee aangegeven, maar ook bij 
begrafenissen werd flink geluid, zelfs urenlang als 
men het geld daarvoor over had. Overigens was 
het pas echt deftig om je ook nog eens door de 
Dom in Utrecht te laten overluiden! Dit gebruik 
werd in de loop van de 18e eeuw echter steeds 
minder populair; de laatste overluiding vond 
plaats in juli 1727. Het is curieus dat de buiten- 
lander die de klok weer in actie wilde laten komen 
een student was uit het Poolse Thorn, de huidige 
zusterstad van Leiden Torun! Baron Van Zaha 
werd maar liefst driemaal overluid, hetgeen 18 
gulden kostte, toen drie weeklonen van een mo- 
dale arbeider. In 1745 begon het klokhuis zo te 
vervallen, dat de beslissing tot sloop niet moeilijk 
was. De klok werd blijkbaar ergens opgeslagen in 
afwachting van beter tijden, maar na tien jaar was 
men het wachten moe en toen Andries van Aalst 
38 gulden per 100 pond klokkenbrons wilde beta- 
len, werd de Salvator te gelde gemaakt. Hij bleek 
7569 Leidse ponden van 469,5 gram te wegen, 
dus 3554 kilo, en bracht netto f 2788 in het (lege) 
laatje van de heren Kerkmeesteren der Drie 
Hooftkerken binnen Leyden (de huidige Ned. 
Hervormde Kerkvoogdij). 

( 

Ook zonder Klokhuis zou de steeg er zijn naam 
tot op de huidige dag aan blijven ontlenen. Dat wil 
niet zeggen dat dat altijd zonder slag of stoot 
ging. Rond 1900 werd het een soort rage om de 
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Het Pieterskerkplein en omliggende stegen werden in het 
begin van deze eeuw enkele keren gebruikt om er pseudo- 
Oud-Hollandse geveltjes en dergelijke neer te zetten in het 
kader van tentoonstellingen, lustrumvieringen e.d. Hier is aan 
het begin bij het Rapenburg een soort poort door de 
vereniging Oud Leiden aangebracht 
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Leiden is een stad met veel cultuur. Cultuurcon- 
sumptie vindt echter minder frequent plaats dan 
winkelen. Thans vloeit koopkracht uit Leiden weg. 
Daartegen moet iets worden ondernomen. 

De stad heeft verder weinig open ruimtes. Het 
stadhuisplein is onlangs opgeknapt en veranderd 
maar dat is niet voldoende. Er is ruimte voor nog 
een plein met "aantrekkelijke wanden". De winkels 
die er komen moeten naar buiten gericht zijn. Om 
dit plein te bereiken moet er nog een brug komen. 
Het nieuwe plein moet vanaf de hoofdwinkelstraten 
goed ontsloten worden. De beslissing of de brug er 
komt zal nauwgezet worden genomen. 

De volgende spreker, Fred Kaaij, stadsbouwmees- 
( ter van de gemeente Haarlemmermeer, maar ook 

Leidenaar, kan zich vinden in de keuze die de ge- 
meente heeft gemaakt voor het projectbureau MAB. 
Deze ontwikkelaar heeft in het verleden in een 
aantal andere stadscentra ook plannen ontwikkeld 
en tot uitvoer gebracht. Op dit moment heeft de 
gemeente aan MAB de opdracht gegeven een 
haalbaarheidsonderzoek te starten. Kaaij wil niet 
gedetailleerd ingaan op plannen die nog allerminst 
vastliggen, maar heeft wel een aantal tips voor de 
inrichting van het gebied: 

1. Laat V&D op de huidige plek 
2. Maak het winkelrondje iets groter 
3. De C&A-passage is dan niet nodig 
4. Dat geldt ook voor de nieuwe brug 
5. Met het uitgespaarde geld kan de 

Vrouwensteeg worden opgeknapt. 
6. De Aa/marktschool kan blijven 
7. In plaats van een nieuwe bioskoop kan het 

Trianon worden opgeknapt 
8. Dit maakt meer woningbouw mogelijk 
9. Bij de plannen kunnen regionale architecten 

worden ingeschakeld 
10. Maak gebruik van de mogelijkheden van 

moderne architectuur 
11. Schakel de wijk in bij meervoudige 

opdrachten 
12. Voor de Aa/marktschool kan een wedstrijd 

worden gehouden onder regionale 
architecten. 

ITALIAANSE KLEERMAKERIJ 
Sartoria d'Alessandro 

handgemaakte kostuums, kostuums op maat 
nieuwe rijn 35 leiden 071-5147565 

Als suggestie heeft Kaaij een schets gemaakt van 
een toekomstige Aalmarktschool (zie voorpagina). 
Het zou een multifunctioneel gebouw moeten 
worden. Op de begane grond zouden bijvoor- 
beeld winkels kunnen komen, op de eerste etage 
een extra zaal voor de Stadsgehoorzaal en op de 
nieuw te bouwen tweede verdieping woningen. 

In de binnensteden van Amsterdam en Breda zijn 
vergelijkbare projecten hebben vergelijkbare pro- 
jecten tot goede oplossingen geleid. Deze projec- 
ten worden aan de hand van dia's getoond. Kaaij 
waarschuwt tegen kermisarchitectuur die op dit 
moment sterk in opkomst is. Een voorbeeld van 
deze architectuur is de 'Koopgoot' in Rotterdam. 

In de discussie keren diverse aanwezigen zich 
tegen de karakterloze commercialiteit die de ge- 
meente nastreeft. Economische motieven domi- 
neren de visie van de gemeente. Een economisch 
succes in het Aalmarktgebied hoeft echter niet 
goed te zijn voor de binnenstad als geheel. Het is 
lang niet onwaarschijnlijk dat een nieuw groot- 
schalig winkelgebied dat door zijn hoge huren al- 
leen maar betaalbaar is voor het grootwinkel- 
bedrijf, de klandizie bij de bestaande winkels 
weghaalt. Diversiteit en kleinschaligheid hebben 
op deze wijze geen kans. De directeur van het 
Pilgrimfathers-museum houdt een pleidooi voor 
het behoud van de oude binnenstad. Hij vraagt hij 
zich af waarom gebouwen die goed zijn, gesloopt 
moeten worden. Het plan leidt alleen maar tot 
winst voor de aannemers op de korte termijn en 
verschuiving van grondbezit op de lange termijn. 
Voorts wordt gevraagd naar de status van de 
huidige gemeentelijke plannen en naar de rol die 
V&D in het geheel zal spelen. De vestiging van 
V&D (op dezelfde plaats, op een andere plaats of 
helemaal niet meer) is cruciaal voor de verdere 
inrichting. 

RIJSTTAFELEN IN 
INDONESISCH RESTAURAN~ 

0332 SR 
ANAK BANDUNG 

II III» 
Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 244, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 53 03 
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Van Rij gaat op een aantal van de vragen en op- 
merkingen in. De plannen zijn nog zeer voorlopig en 
weinig gedetailleerd. Pas volgend jaar komt de 
noodzakelijke wijziging van het bestemmingsplan in 
de gemeenteraad. 

Een groot winkelcentrum kan veel meer omvatten 
dan alleen het grootwinkelbedrijf. Kleine gespecia- 
liseerde winkels kunnen juist profiteren van het pu- 
bliek dat door grote winkels wordt aangetrokken. 
Het is nog niet duidelijk welke winkels interesse 
hebben in het project. Er wordt gedacht aan H&M, 
Albert Heijn en een nieuwe vestiging van P&C. P&C 
zou uit Leiden weg zijn gegaan omdat het 
vloeroppervlak te klein is. Over de beslissing van 
V&D is op dit ogenblijk niets bekend (op de bijeen- 
komst is geen vertegenwoordiger van V&D aan- 
wezig). Het huidige pand van V&D is volgens de 
wethouder niet rendabel is: het is namelijk te groot. 

Een bewoner van het Noordeinde maakt zich zor- 
gen over de bouw van een parkeergarage. Hij 
vreest voor verkeersoverlast. De straat is te smal 
voor die hoeveelheid verkeer. Van Rij deelt deze 
zorg maar biedt verder geen oplossing aan. Hij is 
en blijft voorstander van een parkeergarage aan de 
Boommarkt en sloop van de huidige panden. 

Een van de buurtbewoners vraagt zich af waarom 
moet Leiden een winkelrondje ( en daarmee een 
nieuwe brug) moet hebben. Er zijn genoeg bloeien- 
de binnensteden waar zo'n parcours helemaal niet 
bestaat. Volgens Van Rij is een nieuwe brug nood- 
zakelijk. De Donkersteeg is te smal en de fietsbrug 
sluit niet goed aan bij het rondje C&A en V&D. 

De wethouder kan in elk geval toezeggen dat de 
invulling van het Aalmarktgebied in de context van 
de binnenstad zal passen. Als het aan hem ligt, 
wordt het nochtans moderne en geen historiseren- 
de architectuur. 

Om 23.00 wordt de bijeenkomst afgesloten. Van Rij 
trekt uit de bijeenkomst de conclusie dat het plein er 
mag komen evenals de extra brug. Hij rekent 
daarbij enigszins naar zich toe: tegen het plein zijn 
deze avond weinig bezwaren ingebracht, maar de 
brug ondervindt toch wel veel oppositie. 

Daags daarop kwamen de plannen in de gemeente- 
raad ter sprake. Zie elders in deze krant. 

Arjan Bosman en Carlo van Praag aai 

De Aalmarkt historisch belicht 
Niets is heilig! 

Over de discussie-avond die onze vereniging in 
samenwerking met buurtvereniging Maredorp-de 
Camp onlangs heeft georganiseerd, leest u hier- 
naast in deze krant meer. Op 30 mei was er al 
weer een bijeenkomst over de Aalmarkt, dit keer 
door de gemeente georganiseerd met als titel "de 
Aal markt historisch belicht". 

Na een korte inleiding door wethouder Alexander 
Pechtold en een dialezing door Bart Rijsbergen 
(van de afdeling Monumentenzorg van de ge- 
meente) over enkele belangrijke gebouwen in het 
gebied, hield Prof. Koen Ottenheym (architectuur- . 
geschiedenis) een interessant betoog over de 
Waag. Nog interessanter werd het toen hij aan 
het einde enkele opmerkingen maakte over het 
plan. Als lid van de monumentencommissie van 
de Amsterdamse binnenstad én als voormalig lid 
van de Leidse monumentencommissie sprak hij 
zijn afkeuring uit over het voornemen om de 
Waag vrijstaand te maken (met de billen bloot), 
en wees hij op het bijzondere van de Leidse 
binnenstad, nl. de zeer fijnmazige structuur van 
steegjes en een paar grote straten. De gemeente 
en wij allen zouden ons moeten opstellen als een 
conservator, die de oude binnenstad beheert als 
een museum, waarvan wel af en toe de collectie 
kan wisselen. Technisch kan haast alles, maar 
het vereist een soort innerlijke beschaafdheid om 
in een oude binnenstad niet maar van alles te 
doen. Dat betekent volgens hem echter niet dat ( 
historiserend gebouwd moet worden: wat weg is, 
is weg en moet niet vals worden nagemaakt. 
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4. Financieel jaarverslag 1998 en begroting 
1999 

Jan Dul licht het financieel jaarverslag toe nadat is 
aangegeven dat de Kascommissie bestaande uit de 
heren Gerritsen en Wieles het financieel jaarverslag 
hebben gecontroleerd en in orde hebben bevonden. 
Financieel gaat het goed met de wijkvereniging. Dit 
heeft echter tot gevolg gehad dat de gemeente een 
deel van de verstrekte subsidie terug zal vorderen. 
Dit heeft gevolgen voor de begroting. In principe zal 
t.b.v. het in het jaar 2001 te organiseren jubileum 
(zie hieronder) minder geld beschikbaar zijn dan in 
eerste instantie was begroot. 

5. Bestuurswisseling 
Jan Dul verlaat het bestuur. Mark Meelker heeft 
zich kandidaat gesteld voor de vrijkomende 
bestuursfunctie. Besloten wordt hem als bestuurslid 
te benoemen. Hij zal de functie van penningmeester 
vervullen. Daarnaast heeft Arjan Bosman zich 
gemeld als kandidaat-bestuurslid. Hij zal eerst een 
tijd meedraaien met het bestuur waarna tijdens de 
volgende AL V een officiële benoeming kan 
plaatsvinden. 

6. Aandachtspunten 1999 
Zie onder punt 3. 

7. Jubileum 
Er is in principe minder geld beschikbaar voor het in 
het jaar 2001 te organiseren jubileum van de 
vereniging (zie onder begroting). Afhankelijk van de 
te organiseren activiteiten kan dat al dan niet een 
probleem opleveren. Op de vraag van het bestuur 

'op welke wijze invulling gegeven moet worden aan 
het jubileum doen de aanwezigen de volgende 
suggesties: 

koffie met taart in de Hortus Botanicus; 
dansfeest of iets anders in avonduren; 
een vergelijkbare activiteit als van 
wijkvereniging Pancras-west. 
Duidelijk is dat de leden in het zonnetje 
gezet moeten worden. 

8. Rondvraag 
Geen opmerkingen. 

9. Sluiting 
De voorzitter sluit de vergadering en dankt 
alle aanwezigen voor hun komst. 
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De Kloksteeg 

Van maar weinig straten is de aanleg zo nauw- 
keurig te dateren als die van de Kloksteeg. Deze 
werd in 1426 aangelegd. Hoewel het lijkt alsof 
pas in dat jaar de geschiedenis van de steeg be- 
gint, lag hij toch niet op geheel maagdelijk terrein 
en het is daarom zinvol iets over de vroegere ge- 
schiedenis en de reden van aanleg te vertellen. 

Toen Leiden zich van een buurtschap onder Zoe- 
terwoude ontwikkelde tot een stadje, was daar- 
mee het agrarische karakter van de nederzetting 
niet meteen verdwenen. Alleen op de terp die de 
Breestraat vormde stonden voornamelijk huizen, 
maar meer aan de rand van het stedelijk gebied 
waren er nog tal van boerderijen. Niet alleen de 
graaf zelf bezat hier nog veel terrein, zoals een 
boomgaard, maar ook de Pieterskerk bezat er 
flinke lappen grond. Ook de pastorie van deze 
kerk, waar in 1268 pastoor Gerard van Leyden 
plaats maakte voor de priester-ridders van de 
Duitse orde, had een uitgestrekte tuin, waarop nu 
de Herensteeg ligt. Het thans onder de naam 
Prentenkabinet bekend staande pand werd uit- 
eindelijk het door deze heren bewoonde complex 
van waaruit zij niet alleen de Pieterskerk 
geestelijk bestuurden, maar ook hun bezittingen 
in de regio Leiden beheerden. Ten westen van de 
pastorie lag nog een hoeve, die in het bezit was 
van Gerard Alewijnsz. Deze rijke Leidenaar was, 
evenals overigens de genoemde Gerard van 
Leyden, de hoogste ambtenaar van de graven 
van Holland, zij het iets later, in de tijd rond 1340. 
Aan de noordzijde, op de plek waar nu de panden 
Pieterskerkhof 2 en 4 staan, en op een deel van 
het Pieterskerkplein, bevond zich al sinds het 
einde van de dertiende eeuw (oudste vermelding 
1293) het begijnhof van de gefaliede (gesluierde) 
begijntjes. Ten oosten van de pastorie, ook wel 
de Commanderie genoemd, lag nog een groot 
huis, dat bekend stond als Templum Salomonis 
en bewoond werd door o.m. de beroemde rechts- 
geleerde Philips van Leyden. Deze drie ruim in 
hun grond zittende complexen moesten in 1339 
een strook grond afstaan voor de vergroting van 
het kerkhof rond de Pieterskerk en de verlegging 
van de zogenaamde Conincxweg. Door de 
voortgaande groei van de kerk en het aantal 
inwoners van Leiden was ook in 1400 weer een 
vergroting van het kerkhof noodzakelijk. Toen 
werd de strook grond aan de westzijde van de 
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De aanwezigen geven aan dat normering van groot 
belang is; bewoners en horecaondernemers moe- 
ten weten welke regels gelden. Handhaving van 
deze regels is van groot belang. Vooralsnog bestaat 
bij de aanwezigen de indruk dat de proef met de 
nieuwe sluitingstijden gunstig uitpakt voor alle 
hierbij betrokken partijen. 

Verkeer en parkeren (Hans Slot) 
Het bestuur blijft streven naar een autoluwe binnen- 
stad, toegankelijk voor de bewoners ( en goede 
voorzieningen voor vooral bezoekers van oudere 
binnenstadbewoners), geen doorgaande wegen en 
selectieve commerciële toegang (bijvoorbeeld van 
0.00 tot 11.00). Ontwikkelingen die veel autoverkeer 
aantrekken in de binnenstad worden verworpen 
zoals de Boommarktgarage en sommige aspecten 
van het Aalmarkproject. 

Het parkeer- en verkeersbeleid vereist een juiste 
balans tussen bereikbaarheid en belasting. De auto- 
luwe binnenstad is nastrevenswaardig, evenals het 
verminderen van de snelheid van vooral het zware 
vrachtverkeer naar hooguit 30 km per uur (conform 
het beleid zoals toegepast in Amsterdam en 
Utrecht). De vereniging heeft toegezegd dit onder 
de aandacht van de gemeente te zullen brengen 

Bouwen en wonen (Franceline Hendrikse-Pompe) 
Met de presentatie van de maquette en de plannen 
voor het Aalmarktgebied gaf de gemeente zijn visie 
op de ontwikkeling van dit gebied weer. In dit kolos- 
sale plan komen historische, culturele, economi- 
sche en sociale belangen samen. Het bestuur 
spreekt regelmatig met de gemeente over deze 
plannen. Verder heeft het bestuur een extern 
stedebouwkundige verzocht zijn visie te formuleren 
op het Aalmarktgebied, en daarbij de woonfunctie 

Ook het kappen van een achttiental bomen op 
het universiteitsterrein aan het Rapenburg wordt 
aangekaart. Een aanwezige weet te melden dat 
hiervoor naar zijn weten de noodzakelijke ver- 
gunningen zijn verstrekt. 

Wij helpen elke week honderden mensen 

aan het werk! Luba Lelden 
Kort Rapenburg 1o, 

tel. 071-5140341 

prioriteit te geven. Een dermate groot en geva- 
rieerd gebied in een historisch centrum moet als 
organisch geheel worden gezien, waarvan wonen 
een wezenlijk onderdeel is. 

Ingrijpende bouw- en sloopplannen betroffen het 
afgelopen jaar vooral de tuin van de oude univer- 
siteitsbibliotheek aan het Rapenburg en de her- 
inrichting van het voorplein van de Hortus Bota- 
nicus met een nieuw te bouwen kas van zeer for- 
se afmetingen; intussen is het voorplein al vrijwel 
leeg, de ceder zal in het najaar worden verplant. 
Ook kregen gebouwen tussen de Garenmarkt en 
de Doezastraat van het voormalige NNM gedeel- 
telijk een nieuwe functie. Heel recent speelt het 
bouwplan voor de hoek Rapenburg/Nieuwsteeg, 
waar in plaats van de instrumentenmakersschool ( 
een flatgebouw met drie verdiepingen is gepland. 

Franceline Hendrikse-Pompe benadrukt dat het 
van belang blijft dat bewoners hun stem laten 
horen wanneer zij het met bepaalde plannen van 
de gemeente niet eens zijn; de vereniging kan dit 
bezwaar dan zo nodig ondersteunen. 

Een aantal aanwezigen brengt de voorgenomen 
aanbouw van de Pieterskerk onder de aandacht; 
de laatste stand van zaken is bij het bestuur niet 
bekend. Een der aanwezigen (de heer Veldman) 
geeft aan dat de bestaande plannen voorlopig in 
de ijskast zijn geplaatst. Het bestuur zegt toe alert 
te blijven. 

• Hulzen • Flats • Taxaties Beëdigd Taxateur 
Bemiddeling bi] aan-/verkoop, Bil] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g •Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonll]ke omstandigheden 
optimale kans om snel te slagen. aangepaste hypotheek le erg belangrl]k. 

• Beheer Huur Incasso • Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
al of nlet gemeubileerd of gestotterd. Auto's, Pensioenen, 

Levensverzekeringen enz. 
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Na dit spannende betoog sprak de architect Ab 
Peetoom, die een warm pleidooi hield voor de ge- 
bouwen van Minerva en Rijnland. Toen indertijd de 
studenten opdracht gaven voor een nieuw gebouw, 
staken zij daarbij wel hun nek uit en kwam er een 
revolutionair blok in de deftige Breestraat, dat een 
prachtig tijdsbeeld geeft. Dat laatste geldt ook voor 
het Rijnland-gebouw, zij het dat daar juist is ge- 
tracht om de verticale gevellijnen van andere Bree- 
straatpanden in een moderne jas te behouden; zo 
kon ook de bocht waarin het is gebouwd, worden 
gevolgd. Peetoom waarschuwde voor kaalslag van 
het hele terrein. 

In de discussie die volgde, bleek zijn waarschuwing 
niet onterecht: herhaaldelijk zei Pechtold dat niets 
heilig is, ook op de directe vraag of de Aalmarkt- 
school blijft staan. Zelfs de monumentenlijst is 
blijkbaar geen garantie tot behoud. 

Franceline Hendrikse-Pompe 
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Oud Leiden prijs 2000 

• Wat betreft groen is er helaas geen goed nieuws: 
op het terrein van de oude Universiteitsbibliotheek 
aan het Rapenburg zijn vóórdat de officiële in- 
spraaktermijn was verstreken de zeventien bo- 
men en struiken gekapt waarvoor de Universiteit 
vergunning had aangevraagd. Daarvoor heeft zij 
een boete gekregen van de gemeente. Het terrein 
blijkt intussen een kale in plaats van een groene 
plek in de binnenstad te zijn. 
In april zijn in één week drie prachtige grote 
bomen in de Academiewijk gekapt: in de Kaiser- 
straat, aan de Jan van Houtkade en in de Hortus 
ontstond een open plek. De bomen waren door 
zwammen aangetast. 

De Vereniging Oud Leiden heeft voor het jaar 2000 
een prijsvraag uitgeschreven voor de beste oor- 
spronkelijke studie over het verleden van Leiden, de 
omliggende dorpen of de regio. 
Voor bekroning komen in aanmerking studies van 
ten hoogste 6000 woorden (inclusief voetnoten). Zij 
hoeven niet beperkt te zijn tot de geschiedenis in 
beperkte zin; ook biografische of kunsthistorische 
bijdragen zijn welkom. De winnaar ontvangt naast 
een oorkonde een bedrag van 2000 gulden. De win- 
nende bijdrage wordt gepubliceerd in het Leids 
Jaarboekje 2000. 

Zullen wij ook voor u 

aan het werk gaan? vs 
LUBA. MENSEN WAAR JE 

WAT AAN HEBT. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 

Inzendingen dienen uiterlijk 1 december 1999 in 
bezit te zijn van de jury, p.a. Vereniging Oud 
Leiden, Postbus 917, 2300 AX Leiden. 
Het volledige reglement van de prijsvraag is gepu- 

bliceerd in het Leids Jaarboekje 1981, p. 12-13. 

Vinger aan 
de pols "J. ZIERIKZEE" 

MAATSCHOENMAKERIJ 

Kort geleden is een 
informatiebijeen- 
komst gehouden 
omdat de gemeente 
van het oude ge- 
bouw van het Mu- 
seum van Geologie 
en Mineralogie aan 
de Garenmarkt dertig appartementen wil maken. 
Wij houden u van het vervolg op de hoogte. 

H P H NUSTELING 
BAKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

Er is een vergunning aangevraagd om de voor- 
malige naaimachinewinkel in de Maarsmansteeg 
te verbouwen tot restaurant; de bovenste twee 
verdiepingen blijven woning. 

Franceline Hendrikse-Pompe tu 
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A M B U L A N T 

SPECIAALZAAK VOOR 
THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN 
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Mevr. J.J. Dickhoff v.d. Linden 

Vliet 40-6 2311 RE Leiden Tel. 071-51208 15 Fax 071-5133006 

Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak. 
Doezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen 

poensielkanst 
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DE WAAG Een schat van een gebouw 

De Waag verpietert. Het mooiste Renaissance- 
monument van Leiden staat goeddeels leeg. En 
dan te weten dat Waag en Boterhal zeer geschikt 
zijn als concertruimte voor akoestische muziek. De 
in het Aa/markt-project 'Wie Waagt Wint' genoemde 
winkelruimte onder het Waagp/ein zou een pracht- 
zaal zijn voor alle podiumkunsten. Wij verzoeken de 
gemeenteraad, een haalbaarheidsonderzoek te 
doen om De Waag boven- én ondergronds een 
meer publieke bestemming te geven. 

Hellend vlak 

Leiden heeft behoefte aan een klein en specifiek 
podium voor het avontuur. Een vaste eigen plek 
met goede faciliteiten (licht, geluid, horeca). Een 
lokatie voor hedendaagse geïmproviseerde en 
gecomponeerde muziek, voor wereldmuziek en 
voor experimenten die nog niet eerder zijn vertoond. 
Een zaal voor kunstzinnig onderzoek op het hellend 
vlak; een kweekbak voor beginners. Een zaal waar 
op vaste dagen hetzelfde type podiumkunst is te 
ondergaan. Een horizontale programmering voor 
komedie en cabaret, jazz, folk, hedendaags klas- 
siek, wereldmuziek, literatuur, dans en beweging. 
Waar beoefenaars van amateurkunst en 
professionele kunst elkaar tegenkomen. 

Leiden, 'stad van culturen' 

Zo'n podium moet centraal in de stad. Een 
koppeling met het Waaggebouw is realistisch. Een 
zaal onder het nieuwe Waagplein is een waagstuk 
op zich, dat het verdient om op haalbaarheid te 
worden onderzocht. Daarmee behoudt dit prachtige 
17e-eeuwse monument zijn publieke functie. De 
Boterhal heeft voor niet-elektronisch versterkte 
muziek een uitstekende akoestiek. De culturele 
evenementen op het nieuwe Waagplein en de 
recreatieve aspecten van het Waterplein worden 
door het nieuwe podium in het Waaggebouw 
aaneen gesmeed.Binnen- en buiten-cultuur op een 
centrale plek doet recht aan Leiden als 'Stad van 
Culturen'. 

Er dreigt een scheiding in het Aalmarktproject- 
gebied te ontstaan tussen cultuur- en 
winkelfuncties. De opeenhoping van diverse 
cultuurfuncties aan de westkant creëert een 
monocultuur. Aan de oostzijde ontstaat een 
gebied, waar in hoofdzaak winkels hun plaats 
krijgen. Variatie en afwisseling - de pijlers van een 
stedelijke levendigheid - komen onvoldoende tot 
uiting. Wij pleiten voor verweving van cultuur en 
handel. De Waag kan hierbij een spilfunctie gaan 
vervullen. Hier kan men op adem komen in 't 
centrum van het kloppend hart, met of zonder 
boodschappentas. In het monumentale café- 
restaurant, op het terras, in de festiviteitenzaal of ( 
op het buitenplein. Een ontmoetingspunt dat 
bruist voor stedeling en toerist. 

De deuren van de waag weer open 

Er zijn vele voorbeelden van waaggebouwen 
elders die een sfeervolle horeca-bestemming 
hebben gekregen (Monnickendam, Doetinchem, 
Arnhem). 

De Leidse Waag kan, met de nieuw Waagzaal, 
een sfeervolle omgeving vormen voor het 
genieten van je koffie, een lunch of diner en 
avondvullende programma's. Deze gemêleerde 
opzet draagt bij aan nieuwe werkgelegenheid. 

Wie waagt wint 

Wij schatten de aanpassingen in het Waag- 
gebouw en de Boterhal ten behoeve van een 
breed publiek inclusief horeca en de bouw van 
een compleet ingerichte theaterzaal op drie 
miljoen gulden exclusief BTW (nog geen 
anderhalf miljoen Euro's). Het is mogelijk om 
gedeelten gefinancierd te krijgen uit in ieder geval 
horeca en derde-geldstromen. Het Bouwfonds 
Cultuurfonds heeft sinds 1988 veel gemeentelijke 
projecten met culturele waarde mogelijk gemaakt. 
Binnen de Europese Unie zijn financiële bronnen 
die zijn aan te wenden voor het leefbaarder 
maken van steden en die de culturele identiteit 
vergroten. 

( 
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Het ledental van de vereniging is stijgend maar in 
verhouding tot het ledental van andere wijkver- 
enigingen zou het wenselijk zijn dat meer bewoners 
zich melden als lid. 

3c. Hart van de Stad Krant 
In 1998 werden vier edities van de Hart van de 
Stadkrant uitgebracht. Carlo van Praag redigeert de 
krant, Ineke Stoop levert technische ondersteuning. 
De oplage van de krant is in 1998 verhoogd van 
2.300 naar 2.500. 

Uit de reacties van de aanwezigen blijkt dat de krant 
met interesse wordt gelezen. Carlo van Praag roept 
bewoners op een redactionele bijdrage te leveren; 
de krant wordt momenteel voornamelijk samen- 

( gesteld uit artikelen van bestuursleden. De krant 
dient ook als spreekbuis voor bewoners! 

3d. Buurtbijeenkomst 
Op 11november 1998 heeft de vereniging in het 
Leids Vrijetijdscentrum (LVC) een buurtbijeenkomst 
georganiseerd over wonen, werken, uitgaan en 
toerisme in de binnenstad. Berrie van Elderen 
(bureau "AIie Hosper" uit Haarlem) en Hans 
Mommaas (vrijetijdssocioloog aan de Katholieke 
Universiteit Brabant) gaven hun visie. Daarna 
ontstond een levendige discussie. 

3e. Aandachtsgebieden 

evenementenbeleid (Jessica de Lannoy) 
Het bestuur heeft in 1998, in navolging van de in 
1997 ingezette lijn, de kritische dialoog met de 
gemeente voortgezet. Het tracht een balans te 
vinden tussen enerzijds evenementen en anderzijds 
bewonersrust. Zoals ook uit de ALV 1998 bleek, zijn 
veel bewoners niet zonder meer tegen 
evenementen. Wel vindt iedereen het belangrijk dat 
de gemeente op een serieuze manier omspringt 
met bewonersbelangen. Daarom hecht het bestuur 
veel waarde aan transparante procedures, inspraak 
en het tijdig en correct afhandelen van klachten en 
bezwaarsch ritten. 

Jessica de Lannoy benadrukt dat het van belang is 
een balans te vinden tussen enerzijds bewoners- 
rust en anderzijds evenementen die vaak ook als 
leuk worden ervaren. "Leuk" hoeft daarentegen niet 
altijd "luid" te zijn. Sommige bewoners (en be- 
stuursleden) hebben ervaring opgedaan met de 
door de gemeente ingestelde klachtentelefoon. De 
ervaringen hiermee zijn echter niet altijd even 
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gunstig. Daarnaast is de gemeente ronduit laks 
met de afhandeling van ingediende bezwaar- 
schriften tegen verleende vergunningen. Het ge- 
brek aan sanitaire voorzieningen (wildplassers), 
late en gebrekkige afvoer van vuilnis, vernielen 
van groenvoorzieningen, "intermura/e" overlast, 
overlast n.a. v. vrachtverkeer (zie ook bouwen/ 
wonen en verkeer) en de overlast van studenten 
die van en naar de verschillende studentenvereni- 
gingen gaan worden als zorgpunten ingebracht. 
Ten aanzien van de overlast van studenten zal 
worden onderzocht in hoeverre het indertijd met 
L VVS Augustinus gesloten convenant als model 
kan dienen voor andere verenigingen waarvan 
overlast wordt ervaren. 

horeca (Hans Slot) 
Het bestuur heeft in 1998 actief deelgenomen in 
de begeleidingsgroep van de proef met de nieuwe 
sluitingstijden. In deze groep zitten naast de ge- 
meente vertegenwoordigingen van de bewoners, 
de horeca en anderen. Zoals bekend mag worden 
verondersteld is besloten de proef met een half 
jaar te verlengen. De metingen en evaluatie van 
de eerste 6 maanden hebben geen aantoonbare 
toename van de overlast laten zien, ook geen ver- 
mindering van de overlast zoals vooral door de 
horeca in het vooruitzicht was gesteld. 

Positief is dat er nu grote duidelijkheid is over de 
sluitingstijden. Wat vergelijking met de periode 
voorafgaand aan de proef o.a. bemoeilijkt, is het 
feit dat de controle tijdens de proefperiode con- 
sequenter is. Zo voert de gemeente een actiever 
beleid op het gebied van geluidsoverlastcontrole. 
Het ingestelde klachtennummer wordt relatief 
weinig gebruikt. Veel van de klachten komen 
direct terecht bij de politie. 

Zonder dat uw of onze buren daar last van hebben 
verzorgt danssalon In Casa uw borrel of feest 

vanaf 50 personen 

@%2. 
Lammermarkt 100 - Leiden 

Tel. 071-5130445 / 5124938 
Fax 071-5143956 

http://ww. xs4all.n/-incasa 

Bedrijfsevenementen 
Personeelsfeesten 
CD/muziek - presentaties 
Dealer/bedrijfsdagen 
Produktpresentaties 
Themafeesten/modeshows 
Recepties/bruiloften 
Afstudeerborrels/feesten 
Jubilea/reunies 
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Dit geldt temeer als er duurzaam en innovatief 
wordt gebouwd en de milieuaspecten nadrukkelijk 
punt van aandacht zijn. In de Waagzaal onder het 
Waagplein is aan de strenge eisen van de wet 
Milieubeheer simpel te voldoen. En wat te denken 
van een Waagplein gemaakt van zonnepanelen 
waar de bezoekers overheen kunnen lopen? Dit zijn 
elementen, die nader uitgewerkt moeten worden in 
een haalbaarheidsonderzoek. 

Wij delen de mening van de bedenkers van het 
Aal markt-project: 

Wie Waagt Wint! 

( Antoon Ruigrok 
Frank Elkhuizen 
Koen Vogel 
Marjo van den Bos 

Contactadres 
Begijnhof 1 
2311 EZ Leiden 
tel. 071-514 31 20 

Informatie avond Telefonische 
Hulpdienst Leiden e.o. 

- - --- »_s.:lt: ......__ 

Op 13 september a.s. organiseert de Telefo- 
nische Hulpdienst Leiden e.o. (THO) weer haar 
halfjaarlijkse informatie-avond voor aspirant 
vrijwilligers. 
Bij de THO werken zo'n 70 vrijwilligers onder 
begeleiding van beroepskrachten. Hoe 
enthousiast de vrijwilligers ook zijn, er is altijd wat 
verloop. Vandaar dat er elk jaar weer behoefte is 
aan nieuwe vrijwilligers. 
De THO is een vrijwilligersorganisatie die 24 uur 
per dag, zeven dagen per week een luisterend 
oor biedt aan mensen die eenzaam, verdrietig, 
angstig of depressief zijn, relatieproblemen 
hebben, of gewoon een praatje willen maken. De 
vrijwilliger van de THO luistert, troost, bemoedigt 
of structureert. De gesprekken zijn vertrouwelijk 
en anoniem. Per jaar worden zo'n 10.000 
gesprekken gevoerd. 
Na een selectiegesprek krijgen nieuwe 
vrijwilligers een training van 10 dagdelen waarna 
zij zelfstandig het telefoonwerk gaan verrichten. 
Daarnaast worden er vervolgtrainingen gegeven. 
De vrijwilliger maakt deel uit van een basisgroep 
en vindt, naast de training en begeleiding, steun 
in deze groep. De THO verwacht van de 
vrijwilligers dat zij minimaal 6 dagdiensten per 
twee weken en zes nachtdiensten per jaar 
draaien. 

Bent u geïnteresseerd, kom dan naar de 
informatieavond op: 

maandag 13 september a.s. om 20.00 uur in Het 
Diaconaal centrum De Bakkerij, Oude Rijn 44 b/c 
te Leiden. 

Heeft u nog vragen dan kunt u bellen van ma - vrij 
van 9.00 - 14.00 uur via telefoonnummer: 071- 
5143578 

Lolds schilder- en tekengenootschap 
"ARS AEMULA NATURAE 

Dag- en avondkursussen 
- akwarelloren - tokonon 
- modeltekenen - etsen 
- bootseron - schilderen 
Pieterskerkgracht 9, Leiden 
Inlichtingen, tel. 071-514 07 84 
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Verslag Algemene Ledenvergadering 
Vereniging Pieters- en Academiewijk en 
Levendaal-West 
21 apri I 1999 

1. Opening, mededelingen 
De voorzitter opent de vergadering om ca. 20.15 
uur. Naast het voltallig bestuur zijn 28 leden van de 
vereniging aanwezig in stadslokaal Burgerzaken. 
Naast een korte inleiding, presenteert de voorzitter 
een drukproef van een door Renata Bauer (kunste- 
nares uit de wijk) ontworpen boemerangkaart die is 
voorzien van -voor bewoners- noodzakelijke 
telefoonnummers. Gelet op het feit dat de kaart 
mede bedoeld is om de naambekendheid van de 
vereniging te vergroten en juist een adres respec- 
tievelijk telefoonnummer van de vereniging op de 
kaart ontbreekt zal hierin alsnog worden voorzien. 

2. Verslag Algemene Ledenvergadering 1998 
Het verslag van de Algemene Ledenvergadering 
1998, zoals gepubliceerd in het juli-nummer van de 
Hart van de Stad Krant, wordt vastgesteld. 

3. Jaarverslag 1998 
Het jaarverslag van de vereniging wordt hieronder 
kort samengevat ( de volledige tekst is op te vragen 
bij de secretaris). De tekst wordt hier aangevuld met 
de discussie over de verschillende onderwerpen 
tijdens de ALV. 

3a. Bestuurssamenstelling 
Op 1januari 1998 was het bestuur als volgt 
samengesteld: 
Hans Slot 
Ineke Stoop 
Jan Dul 
Carlo van Praag 

voorzitter 
secretaris 
penningmeester 
bestuurslid en redacteur 
Hart van de Stadkrant 

Franceline Hendrikse-Pompe bestuurslid 
Jessica de Lannoy bestuurslid 
Rob Olivier bestuurslid 
Rob Olivier trad af tijdens de algemene ledenver- 
gadering in april 1998. Lucretia van Groningen werd 
in deze ledenvergadering tot bestuurslid benoemd. 
Wegens drukke bezigheden besloot zij in oktober 
1998 helaas het bestuur te verlaten. 

3b. Leden 
Tijdens de AL V 1997 bedroeg het aantal leden van 
de vereniging 175. Op hetzelfde tijdstip in 1998 wa- 
ren dat er 186, en in maart 1999 alweer 204. Hier- 
naast een overzicht van het ledental naar straat. 

Aantal leden per straat 
Rapenburg 
Langebrug 
Pieterskerkhof 
Jan van Houtkade 
Vliet 
Pieterskerkgracht 
Rembrandtstraat 
Breestraat 
Kloksteeg 
Papengracht 
Aalmarkt 
Garenmarkt 
Groenhazengracht 
Nieuwsteeg 
Pieterskerkstraat 
Bakkersteeg 
Dief steeg 
Galgewater 
Gekroonde Liefdepoort 
Herensteeg 
Hoef straat 
Kolf make rs teeg 
Oude Varkenmarkt 
Zonneveldstraat 
Bethaniënhof 
Boisotkade 
Gerecht 
Kaiserstraat 
Kort Rapenburg 
Neeltje van Zuytbrouckhof 
P.G.Speckhof 
Pieterskerk Choorsteeg 
Raamsteeg 
Scheepmakerssteeg 
Steenschuur 
5e Binnenvestgracht 
Arsenaalstraat 
Boommarkt 
Brahmslaan 
Choorlammersteeg 
Commanderijpoort 
Doelensteeg 
Doezastraat 
Heilige Geesthofje 
Ketelboersteeg 
Korevaarstraat 
Lokhorststraat 
Molensteeg 
Noordeinde 
Pelgrimspoort 
Pesijnhof 
Ruime Conscientiestraat 
Salomonsteeg 
Schoolsteeg 
Sebastiaansdoelen 
Sint-Jacobs hof 
Sint-Jacobsgracht 
Sterrenwacht 
Weddesteeg 
buiten wijk 

28 
14 
14 
10 
8 
6 
6 
5 
5 
5 
4 
4 
4 
4 
4 
3 
3 
3 

( 3 
3 
3 
3 
3 
3 
2 
2 
2 
2 
2 
2 
2 
2 
2 
2 
2 

~ 

10 

Aantal leden in maart 1999 204 



biz. 6 Juni 1999 Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West 

DE WAAG Een schat van een gebouw 

De Waag verpietert. Het mooiste Renaissance- 
monument van Leiden staat goeddeels leeg. En 
dan te weten dat Waag en Boterhal zeer geschikt 
zijn als concertruimte voor akoestische muziek. De 
in het Aa/markt-project 'Wie Waagt Wint' genoemde 
winkelruimte onder het Waagp/ein zou een pracht- 
zaal zijn voor alle podiumkunsten. Wij verzoeken de 
gemeenteraad, een haalbaarheidsonderzoek te 
doen om De Waag boven- én ondergronds een 
meer publieke bestemming te geven. 

Hellend vlak 

Leiden heeft behoefte aan een klein en specifiek 
podium voor het avontuur. Een vaste eigen plek 
met goede faciliteiten (licht, geluid, horeca). Een 
lokatie voor hedendaagse geïmproviseerde en 
gecomponeerde muziek, voor wereldmuziek en 
voor experimenten die nog niet eerder zijn vertoond. 
Een zaal voor kunstzinnig onderzoek op het hellend 
vlak; een kweekbak voor beginners. Een zaal waar 
op vaste dagen hetzelfde type podiumkunst is te 
ondergaan. Een horizontale programmering voor 
komedie en cabaret, jazz, folk, hedendaags klas- 
siek, wereldmuziek, literatuur, dans en beweging. 
Waar beoefenaars van amateurkunst en 
professionele kunst elkaar tegenkomen. 

Leiden, 'stad van culturen' 

Zo'n podium moet centraal in de stad. Een 
koppeling met het Waaggebouw is realistisch. Een 
zaal onder het nieuwe Waagplein is een waagstuk 
op zich, dat het verdient om op haalbaarheid te 
worden onderzocht. Daarmee behoudt dit prachtige 
17e-eeuwse monument zijn publieke functie. De 
Boterhal heeft voor niet-elektronisch versterkte 
muziek een uitstekende akoestiek. De culturele 
evenementen op het nieuwe Waagplein en de 
recreatieve aspecten van het Waterplein worden 
door het nieuwe podium in het Waaggebouw 
aaneen gesmeed.Binnen- en buiten-cultuur op een 
centrale plek doet recht aan Leiden als 'Stad van 
Culturen'. 

Er dreigt een scheiding in het Aalmarktproject- 
gebied te ontstaan tussen cultuur- en 
winkelfuncties. De opeenhoping van diverse 
cultuurfuncties aan de westkant creëert een 
monocultuur. Aan de oostzijde ontstaat een 
gebied, waar in hoofdzaak winkels hun plaats 
krijgen. Variatie en afwisseling - de pijlers van een 
stedelijke levendigheid - komen onvoldoende tot 
uiting. Wij pleiten voor verweving van cultuur en 
handel. De Waag kan hierbij een spilfunctie gaan 
vervullen. Hier kan men op adem komen in 't 
centrum van het kloppend hart, met of zonder 
boodschappentas. In het monumentale café- 
restaurant, op het terras, in de festiviteitenzaal of ( 
op het buitenplein. Een ontmoetingspunt dat 
bruist voor stedeling en toerist. 

De deuren van de waag weer open 

Er zijn vele voorbeelden van waaggebouwen 
elders die een sfeervolle horeca-bestemming 
hebben gekregen (Monnickendam, Doetinchem, 
Arnhem). 

De Leidse Waag kan, met de nieuw Waagzaal, 
een sfeervolle omgeving vormen voor het 
genieten van je koffie, een lunch of diner en 
avondvullende programma's. Deze gemêleerde 
opzet draagt bij aan nieuwe werkgelegenheid. 

Wie waagt wint 

Wij schatten de aanpassingen in het Waag- 
gebouw en de Boterhal ten behoeve van een 
breed publiek inclusief horeca en de bouw van 
een compleet ingerichte theaterzaal op drie 
miljoen gulden exclusief BTW (nog geen 
anderhalf miljoen Euro's). Het is mogelijk om 
gedeelten gefinancierd te krijgen uit in ieder geval 
horeca en derde-geldstromen. Het Bouwfonds 
Cultuurfonds heeft sinds 1988 veel gemeentelijke 
projecten met culturele waarde mogelijk gemaakt. 
Binnen de Europese Unie zijn financiële bronnen 
die zijn aan te wenden voor het leefbaarder 
maken van steden en die de culturele identiteit 
vergroten. 

( 
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Het ledental van de vereniging is stijgend maar in 
verhouding tot het ledental van andere wijkver- 
enigingen zou het wenselijk zijn dat meer bewoners 
zich melden als lid. 

3c. Hart van de Stad Krant 
In 1998 werden vier edities van de Hart van de 
Stadkrant uitgebracht. Carlo van Praag redigeert de 
krant, Ineke Stoop levert technische ondersteuning. 
De oplage van de krant is in 1998 verhoogd van 
2.300 naar 2.500. 

Uit de reacties van de aanwezigen blijkt dat de krant 
met interesse wordt gelezen. Carlo van Praag roept 
bewoners op een redactionele bijdrage te leveren; 
de krant wordt momenteel voornamelijk samen- 

( gesteld uit artikelen van bestuursleden. De krant 
dient ook als spreekbuis voor bewoners! 

3d. Buurtbijeenkomst 
Op 11november 1998 heeft de vereniging in het 
Leids Vrijetijdscentrum (LVC) een buurtbijeenkomst 
georganiseerd over wonen, werken, uitgaan en 
toerisme in de binnenstad. Berrie van Elderen 
(bureau "AIie Hosper" uit Haarlem) en Hans 
Mommaas (vrijetijdssocioloog aan de Katholieke 
Universiteit Brabant) gaven hun visie. Daarna 
ontstond een levendige discussie. 

3e. Aandachtsgebieden 

evenementenbeleid (Jessica de Lannoy) 
Het bestuur heeft in 1998, in navolging van de in 
1997 ingezette lijn, de kritische dialoog met de 
gemeente voortgezet. Het tracht een balans te 
vinden tussen enerzijds evenementen en anderzijds 
bewonersrust. Zoals ook uit de ALV 1998 bleek, zijn 
veel bewoners niet zonder meer tegen 
evenementen. Wel vindt iedereen het belangrijk dat 
de gemeente op een serieuze manier omspringt 
met bewonersbelangen. Daarom hecht het bestuur 
veel waarde aan transparante procedures, inspraak 
en het tijdig en correct afhandelen van klachten en 
bezwaarsch ritten. 

Jessica de Lannoy benadrukt dat het van belang is 
een balans te vinden tussen enerzijds bewoners- 
rust en anderzijds evenementen die vaak ook als 
leuk worden ervaren. "Leuk" hoeft daarentegen niet 
altijd "luid" te zijn. Sommige bewoners (en be- 
stuursleden) hebben ervaring opgedaan met de 
door de gemeente ingestelde klachtentelefoon. De 
ervaringen hiermee zijn echter niet altijd even 
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gunstig. Daarnaast is de gemeente ronduit laks 
met de afhandeling van ingediende bezwaar- 
schriften tegen verleende vergunningen. Het ge- 
brek aan sanitaire voorzieningen (wildplassers), 
late en gebrekkige afvoer van vuilnis, vernielen 
van groenvoorzieningen, "intermura/e" overlast, 
overlast n.a. v. vrachtverkeer (zie ook bouwen/ 
wonen en verkeer) en de overlast van studenten 
die van en naar de verschillende studentenvereni- 
gingen gaan worden als zorgpunten ingebracht. 
Ten aanzien van de overlast van studenten zal 
worden onderzocht in hoeverre het indertijd met 
L VVS Augustinus gesloten convenant als model 
kan dienen voor andere verenigingen waarvan 
overlast wordt ervaren. 

horeca (Hans Slot) 
Het bestuur heeft in 1998 actief deelgenomen in 
de begeleidingsgroep van de proef met de nieuwe 
sluitingstijden. In deze groep zitten naast de ge- 
meente vertegenwoordigingen van de bewoners, 
de horeca en anderen. Zoals bekend mag worden 
verondersteld is besloten de proef met een half 
jaar te verlengen. De metingen en evaluatie van 
de eerste 6 maanden hebben geen aantoonbare 
toename van de overlast laten zien, ook geen ver- 
mindering van de overlast zoals vooral door de 
horeca in het vooruitzicht was gesteld. 

Positief is dat er nu grote duidelijkheid is over de 
sluitingstijden. Wat vergelijking met de periode 
voorafgaand aan de proef o.a. bemoeilijkt, is het 
feit dat de controle tijdens de proefperiode con- 
sequenter is. Zo voert de gemeente een actiever 
beleid op het gebied van geluidsoverlastcontrole. 
Het ingestelde klachtennummer wordt relatief 
weinig gebruikt. Veel van de klachten komen 
direct terecht bij de politie. 

Zonder dat uw of onze buren daar last van hebben 
verzorgt danssalon In Casa uw borrel of feest 

vanaf 50 personen 

@%2. 
Lammermarkt 100 - Leiden 

Tel. 071-5130445 / 5124938 
Fax 071-5143956 

http://ww. xs4all.n/-incasa 
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De aanwezigen geven aan dat normering van groot 
belang is; bewoners en horecaondernemers moe- 
ten weten welke regels gelden. Handhaving van 
deze regels is van groot belang. Vooralsnog bestaat 
bij de aanwezigen de indruk dat de proef met de 
nieuwe sluitingstijden gunstig uitpakt voor alle 
hierbij betrokken partijen. 

Verkeer en parkeren (Hans Slot) 
Het bestuur blijft streven naar een autoluwe binnen- 
stad, toegankelijk voor de bewoners ( en goede 
voorzieningen voor vooral bezoekers van oudere 
binnenstadbewoners), geen doorgaande wegen en 
selectieve commerciële toegang (bijvoorbeeld van 
0.00 tot 11.00). Ontwikkelingen die veel autoverkeer 
aantrekken in de binnenstad worden verworpen 
zoals de Boommarktgarage en sommige aspecten 
van het Aalmarkproject. 

Het parkeer- en verkeersbeleid vereist een juiste 
balans tussen bereikbaarheid en belasting. De auto- 
luwe binnenstad is nastrevenswaardig, evenals het 
verminderen van de snelheid van vooral het zware 
vrachtverkeer naar hooguit 30 km per uur (conform 
het beleid zoals toegepast in Amsterdam en 
Utrecht). De vereniging heeft toegezegd dit onder 
de aandacht van de gemeente te zullen brengen 

Bouwen en wonen (Franceline Hendrikse-Pompe) 
Met de presentatie van de maquette en de plannen 
voor het Aalmarktgebied gaf de gemeente zijn visie 
op de ontwikkeling van dit gebied weer. In dit kolos- 
sale plan komen historische, culturele, economi- 
sche en sociale belangen samen. Het bestuur 
spreekt regelmatig met de gemeente over deze 
plannen. Verder heeft het bestuur een extern 
stedebouwkundige verzocht zijn visie te formuleren 
op het Aalmarktgebied, en daarbij de woonfunctie 

Ook het kappen van een achttiental bomen op 
het universiteitsterrein aan het Rapenburg wordt 
aangekaart. Een aanwezige weet te melden dat 
hiervoor naar zijn weten de noodzakelijke ver- 
gunningen zijn verstrekt. 

Wij helpen elke week honderden mensen 

aan het werk! Luba Lelden 
Kort Rapenburg 1o, 

tel. 071-5140341 

prioriteit te geven. Een dermate groot en geva- 
rieerd gebied in een historisch centrum moet als 
organisch geheel worden gezien, waarvan wonen 
een wezenlijk onderdeel is. 

Ingrijpende bouw- en sloopplannen betroffen het 
afgelopen jaar vooral de tuin van de oude univer- 
siteitsbibliotheek aan het Rapenburg en de her- 
inrichting van het voorplein van de Hortus Bota- 
nicus met een nieuw te bouwen kas van zeer for- 
se afmetingen; intussen is het voorplein al vrijwel 
leeg, de ceder zal in het najaar worden verplant. 
Ook kregen gebouwen tussen de Garenmarkt en 
de Doezastraat van het voormalige NNM gedeel- 
telijk een nieuwe functie. Heel recent speelt het 
bouwplan voor de hoek Rapenburg/Nieuwsteeg, 
waar in plaats van de instrumentenmakersschool ( 
een flatgebouw met drie verdiepingen is gepland. 

Franceline Hendrikse-Pompe benadrukt dat het 
van belang blijft dat bewoners hun stem laten 
horen wanneer zij het met bepaalde plannen van 
de gemeente niet eens zijn; de vereniging kan dit 
bezwaar dan zo nodig ondersteunen. 

Een aantal aanwezigen brengt de voorgenomen 
aanbouw van de Pieterskerk onder de aandacht; 
de laatste stand van zaken is bij het bestuur niet 
bekend. Een der aanwezigen (de heer Veldman) 
geeft aan dat de bestaande plannen voorlopig in 
de ijskast zijn geplaatst. Het bestuur zegt toe alert 
te blijven. 

• Hulzen • Flats • Taxaties Beëdigd Taxateur 
Bemiddeling bi] aan-/verkoop, Bil] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g •Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonll]ke omstandigheden 
optimale kans om snel te slagen. aangepaste hypotheek le erg belangrl]k. 

• Beheer Huur Incasso • Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
al of nlet gemeubileerd of gestotterd. Auto's, Pensioenen, 

Levensverzekeringen enz. 
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Na dit spannende betoog sprak de architect Ab 
Peetoom, die een warm pleidooi hield voor de ge- 
bouwen van Minerva en Rijnland. Toen indertijd de 
studenten opdracht gaven voor een nieuw gebouw, 
staken zij daarbij wel hun nek uit en kwam er een 
revolutionair blok in de deftige Breestraat, dat een 
prachtig tijdsbeeld geeft. Dat laatste geldt ook voor 
het Rijnland-gebouw, zij het dat daar juist is ge- 
tracht om de verticale gevellijnen van andere Bree- 
straatpanden in een moderne jas te behouden; zo 
kon ook de bocht waarin het is gebouwd, worden 
gevolgd. Peetoom waarschuwde voor kaalslag van 
het hele terrein. 

In de discussie die volgde, bleek zijn waarschuwing 
niet onterecht: herhaaldelijk zei Pechtold dat niets 
heilig is, ook op de directe vraag of de Aalmarkt- 
school blijft staan. Zelfs de monumentenlijst is 
blijkbaar geen garantie tot behoud. 

Franceline Hendrikse-Pompe 
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Oud Leiden prijs 2000 

• Wat betreft groen is er helaas geen goed nieuws: 
op het terrein van de oude Universiteitsbibliotheek 
aan het Rapenburg zijn vóórdat de officiële in- 
spraaktermijn was verstreken de zeventien bo- 
men en struiken gekapt waarvoor de Universiteit 
vergunning had aangevraagd. Daarvoor heeft zij 
een boete gekregen van de gemeente. Het terrein 
blijkt intussen een kale in plaats van een groene 
plek in de binnenstad te zijn. 
In april zijn in één week drie prachtige grote 
bomen in de Academiewijk gekapt: in de Kaiser- 
straat, aan de Jan van Houtkade en in de Hortus 
ontstond een open plek. De bomen waren door 
zwammen aangetast. 

De Vereniging Oud Leiden heeft voor het jaar 2000 
een prijsvraag uitgeschreven voor de beste oor- 
spronkelijke studie over het verleden van Leiden, de 
omliggende dorpen of de regio. 
Voor bekroning komen in aanmerking studies van 
ten hoogste 6000 woorden (inclusief voetnoten). Zij 
hoeven niet beperkt te zijn tot de geschiedenis in 
beperkte zin; ook biografische of kunsthistorische 
bijdragen zijn welkom. De winnaar ontvangt naast 
een oorkonde een bedrag van 2000 gulden. De win- 
nende bijdrage wordt gepubliceerd in het Leids 
Jaarboekje 2000. 

Zullen wij ook voor u 

aan het werk gaan? vs 
LUBA. MENSEN WAAR JE 

WAT AAN HEBT. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 

Inzendingen dienen uiterlijk 1 december 1999 in 
bezit te zijn van de jury, p.a. Vereniging Oud 
Leiden, Postbus 917, 2300 AX Leiden. 
Het volledige reglement van de prijsvraag is gepu- 

bliceerd in het Leids Jaarboekje 1981, p. 12-13. 

Vinger aan 
de pols "J. ZIERIKZEE" 

MAATSCHOENMAKERIJ 

Kort geleden is een 
informatiebijeen- 
komst gehouden 
omdat de gemeente 
van het oude ge- 
bouw van het Mu- 
seum van Geologie 
en Mineralogie aan 
de Garenmarkt dertig appartementen wil maken. 
Wij houden u van het vervolg op de hoogte. 

H P H NUSTELING 
BAKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

Er is een vergunning aangevraagd om de voor- 
malige naaimachinewinkel in de Maarsmansteeg 
te verbouwen tot restaurant; de bovenste twee 
verdiepingen blijven woning. 

Franceline Hendrikse-Pompe tu 

afel 

iäiij er[inden 
OFFSET LICHTDRUK·FOTO0PIK· LEIDEN 

A M B U L A N T 

SPECIAALZAAK VOOR 
THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN 
BANDAGES, MEDISCHE HULPMIDDELEN 

Mevr. J.J. Dickhoff v.d. Linden 

Vliet 40-6 2311 RE Leiden Tel. 071-51208 15 Fax 071-5133006 

Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak. 
Doezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen 

poensielkanst 
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Van Rij gaat op een aantal van de vragen en op- 
merkingen in. De plannen zijn nog zeer voorlopig en 
weinig gedetailleerd. Pas volgend jaar komt de 
noodzakelijke wijziging van het bestemmingsplan in 
de gemeenteraad. 

Een groot winkelcentrum kan veel meer omvatten 
dan alleen het grootwinkelbedrijf. Kleine gespecia- 
liseerde winkels kunnen juist profiteren van het pu- 
bliek dat door grote winkels wordt aangetrokken. 
Het is nog niet duidelijk welke winkels interesse 
hebben in het project. Er wordt gedacht aan H&M, 
Albert Heijn en een nieuwe vestiging van P&C. P&C 
zou uit Leiden weg zijn gegaan omdat het 
vloeroppervlak te klein is. Over de beslissing van 
V&D is op dit ogenblijk niets bekend (op de bijeen- 
komst is geen vertegenwoordiger van V&D aan- 
wezig). Het huidige pand van V&D is volgens de 
wethouder niet rendabel is: het is namelijk te groot. 

Een bewoner van het Noordeinde maakt zich zor- 
gen over de bouw van een parkeergarage. Hij 
vreest voor verkeersoverlast. De straat is te smal 
voor die hoeveelheid verkeer. Van Rij deelt deze 
zorg maar biedt verder geen oplossing aan. Hij is 
en blijft voorstander van een parkeergarage aan de 
Boommarkt en sloop van de huidige panden. 

Een van de buurtbewoners vraagt zich af waarom 
moet Leiden een winkelrondje ( en daarmee een 
nieuwe brug) moet hebben. Er zijn genoeg bloeien- 
de binnensteden waar zo'n parcours helemaal niet 
bestaat. Volgens Van Rij is een nieuwe brug nood- 
zakelijk. De Donkersteeg is te smal en de fietsbrug 
sluit niet goed aan bij het rondje C&A en V&D. 

De wethouder kan in elk geval toezeggen dat de 
invulling van het Aalmarktgebied in de context van 
de binnenstad zal passen. Als het aan hem ligt, 
wordt het nochtans moderne en geen historiseren- 
de architectuur. 

Om 23.00 wordt de bijeenkomst afgesloten. Van Rij 
trekt uit de bijeenkomst de conclusie dat het plein er 
mag komen evenals de extra brug. Hij rekent 
daarbij enigszins naar zich toe: tegen het plein zijn 
deze avond weinig bezwaren ingebracht, maar de 
brug ondervindt toch wel veel oppositie. 

Daags daarop kwamen de plannen in de gemeente- 
raad ter sprake. Zie elders in deze krant. 

Arjan Bosman en Carlo van Praag aai 

De Aalmarkt historisch belicht 
Niets is heilig! 

Over de discussie-avond die onze vereniging in 
samenwerking met buurtvereniging Maredorp-de 
Camp onlangs heeft georganiseerd, leest u hier- 
naast in deze krant meer. Op 30 mei was er al 
weer een bijeenkomst over de Aalmarkt, dit keer 
door de gemeente georganiseerd met als titel "de 
Aal markt historisch belicht". 

Na een korte inleiding door wethouder Alexander 
Pechtold en een dialezing door Bart Rijsbergen 
(van de afdeling Monumentenzorg van de ge- 
meente) over enkele belangrijke gebouwen in het 
gebied, hield Prof. Koen Ottenheym (architectuur- . 
geschiedenis) een interessant betoog over de 
Waag. Nog interessanter werd het toen hij aan 
het einde enkele opmerkingen maakte over het 
plan. Als lid van de monumentencommissie van 
de Amsterdamse binnenstad én als voormalig lid 
van de Leidse monumentencommissie sprak hij 
zijn afkeuring uit over het voornemen om de 
Waag vrijstaand te maken (met de billen bloot), 
en wees hij op het bijzondere van de Leidse 
binnenstad, nl. de zeer fijnmazige structuur van 
steegjes en een paar grote straten. De gemeente 
en wij allen zouden ons moeten opstellen als een 
conservator, die de oude binnenstad beheert als 
een museum, waarvan wel af en toe de collectie 
kan wisselen. Technisch kan haast alles, maar 
het vereist een soort innerlijke beschaafdheid om 
in een oude binnenstad niet maar van alles te 
doen. Dat betekent volgens hem echter niet dat ( 
historiserend gebouwd moet worden: wat weg is, 
is weg en moet niet vals worden nagemaakt. 
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4. Financieel jaarverslag 1998 en begroting 
1999 

Jan Dul licht het financieel jaarverslag toe nadat is 
aangegeven dat de Kascommissie bestaande uit de 
heren Gerritsen en Wieles het financieel jaarverslag 
hebben gecontroleerd en in orde hebben bevonden. 
Financieel gaat het goed met de wijkvereniging. Dit 
heeft echter tot gevolg gehad dat de gemeente een 
deel van de verstrekte subsidie terug zal vorderen. 
Dit heeft gevolgen voor de begroting. In principe zal 
t.b.v. het in het jaar 2001 te organiseren jubileum 
(zie hieronder) minder geld beschikbaar zijn dan in 
eerste instantie was begroot. 

5. Bestuurswisseling 
Jan Dul verlaat het bestuur. Mark Meelker heeft 
zich kandidaat gesteld voor de vrijkomende 
bestuursfunctie. Besloten wordt hem als bestuurslid 
te benoemen. Hij zal de functie van penningmeester 
vervullen. Daarnaast heeft Arjan Bosman zich 
gemeld als kandidaat-bestuurslid. Hij zal eerst een 
tijd meedraaien met het bestuur waarna tijdens de 
volgende AL V een officiële benoeming kan 
plaatsvinden. 

6. Aandachtspunten 1999 
Zie onder punt 3. 

7. Jubileum 
Er is in principe minder geld beschikbaar voor het in 
het jaar 2001 te organiseren jubileum van de 
vereniging (zie onder begroting). Afhankelijk van de 
te organiseren activiteiten kan dat al dan niet een 
probleem opleveren. Op de vraag van het bestuur 

'op welke wijze invulling gegeven moet worden aan 
het jubileum doen de aanwezigen de volgende 
suggesties: 

koffie met taart in de Hortus Botanicus; 
dansfeest of iets anders in avonduren; 
een vergelijkbare activiteit als van 
wijkvereniging Pancras-west. 
Duidelijk is dat de leden in het zonnetje 
gezet moeten worden. 

8. Rondvraag 
Geen opmerkingen. 

9. Sluiting 
De voorzitter sluit de vergadering en dankt 
alle aanwezigen voor hun komst. 
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De Kloksteeg 

Van maar weinig straten is de aanleg zo nauw- 
keurig te dateren als die van de Kloksteeg. Deze 
werd in 1426 aangelegd. Hoewel het lijkt alsof 
pas in dat jaar de geschiedenis van de steeg be- 
gint, lag hij toch niet op geheel maagdelijk terrein 
en het is daarom zinvol iets over de vroegere ge- 
schiedenis en de reden van aanleg te vertellen. 

Toen Leiden zich van een buurtschap onder Zoe- 
terwoude ontwikkelde tot een stadje, was daar- 
mee het agrarische karakter van de nederzetting 
niet meteen verdwenen. Alleen op de terp die de 
Breestraat vormde stonden voornamelijk huizen, 
maar meer aan de rand van het stedelijk gebied 
waren er nog tal van boerderijen. Niet alleen de 
graaf zelf bezat hier nog veel terrein, zoals een 
boomgaard, maar ook de Pieterskerk bezat er 
flinke lappen grond. Ook de pastorie van deze 
kerk, waar in 1268 pastoor Gerard van Leyden 
plaats maakte voor de priester-ridders van de 
Duitse orde, had een uitgestrekte tuin, waarop nu 
de Herensteeg ligt. Het thans onder de naam 
Prentenkabinet bekend staande pand werd uit- 
eindelijk het door deze heren bewoonde complex 
van waaruit zij niet alleen de Pieterskerk 
geestelijk bestuurden, maar ook hun bezittingen 
in de regio Leiden beheerden. Ten westen van de 
pastorie lag nog een hoeve, die in het bezit was 
van Gerard Alewijnsz. Deze rijke Leidenaar was, 
evenals overigens de genoemde Gerard van 
Leyden, de hoogste ambtenaar van de graven 
van Holland, zij het iets later, in de tijd rond 1340. 
Aan de noordzijde, op de plek waar nu de panden 
Pieterskerkhof 2 en 4 staan, en op een deel van 
het Pieterskerkplein, bevond zich al sinds het 
einde van de dertiende eeuw (oudste vermelding 
1293) het begijnhof van de gefaliede (gesluierde) 
begijntjes. Ten oosten van de pastorie, ook wel 
de Commanderie genoemd, lag nog een groot 
huis, dat bekend stond als Templum Salomonis 
en bewoond werd door o.m. de beroemde rechts- 
geleerde Philips van Leyden. Deze drie ruim in 
hun grond zittende complexen moesten in 1339 
een strook grond afstaan voor de vergroting van 
het kerkhof rond de Pieterskerk en de verlegging 
van de zogenaamde Conincxweg. Door de 
voortgaande groei van de kerk en het aantal 
inwoners van Leiden was ook in 1400 weer een 
vergroting van het kerkhof noodzakelijk. Toen 
werd de strook grond aan de westzijde van de 
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kerk tussen de bestaande kerkhofmuur en de daar 
al bestaande bebouwing geannexeerd, waarvoor 
o.m. een deel. van het begijnhof moest wijken. 

Het thans bekendste deel van de Kloksteeg, tussen 
Rapenburg en Pieterskerkhof, bestond toen nog 
niet. Op deze plek lag een terrein van de grafelijke 
boerderij Bloemendaal. Er was in die tijd blijkbaar 
nog geen behoefte aan bouwgrond, wat ook niet zo 
onlogisch lijkt. De stad was in 1346 en volgende 
jaren geweldig uitgebreid naar het noorden en het 
oosten, waar ook nog tal van open terreinen waren. 
Toen het stadsbestuur in 1386/1389 ook het gebied 
ten zuiden en westen van de stad, ruwweg tussen 
Rapenburg/Steenschuur en Witte Singel, onder de 
zijn rechtsmacht wist te brengen, was daar dan ook 
amper behoefte aan. Een gevolg was dat de stads- 
verdediging van het gebied ten westen van het Ra- 
penburg op zijn beloop gelaten werd. Bij het beleg 
van Leiden door hertog Jan van Beieren in 1420 
werden de al in deze wijk bestaande huizen dom- 
weg platgebrand om de vijand er geen voordeel van 
te laten trekken. Maar na de overgave van de stad 
kwam het (uit partijgenoten van hertog Jan gevorm- 
de) stadsbestuur wel tot de overtuiging dat ook dit 
deel van de stad beter verdedigd moest kunnen 
worden en dus kwamen ook daar singels, muren en 
poorten. De verbrande huizen werden weer opge- 
bouwd en om een betere verbinding voor de bewo- 
ners van deze wijk en hun parochiekerk en de rest 
van de oude stad te krijgen, was een brug over het 
Rapenburg (de Nonnenbrug) en een steeg wel wen- 
selijk. Zo werden in de jaren rond 1426 tal van infra- 
structurele werken gerealiseerd. Een gevolg was 
dat het begijnhof op zijn oude plaats opgeheven 
werd, al zou nog eeuwenlang de geestelijke leider 
ervan, de pater, op de oude plek blijven wonen; 
vandaar dat bij de instorting van de toren van de 
kerk in 1512 de spits neerviel op het huis van de 
pater, zonder hem overigens te verwonden. Er 
kwam een nieuw begijnhof aan de zuidzijde van de 
nieuwe steeg, die daar echter niet fraaier op werd: 
de huisjes van de begijnen hadden aan die kant 
geen ramen, zodat het een heel lange blinde muur 
geweest moet zijn, en dat heeft tot in de zeventien- 
de eeuw geduurd. Aan de noordzijde daarentegen 
kwamen gewone huizen. 

De torenval had meer gevolgen. Omdat de klokken 
kapot waren en het er niet naar uitzag dat de toren 
snel herbouwd zou worden, goot klokkengieter 
Gobel Moer uit Den Bosch ter plaatse een nieuwe 
zeer grote klok, die de naam Salvator kreeg en in 

een houten klokhuis opgehangen werd. Mogelijk 
niet meteen, maar zeker later kreeg dit een ste- 
nen fundament. Klokluiden was vroeger een be- 
langrijke zaak: niet alleen werd er het begin van 
de kerkdiensten mee aangegeven, maar ook bij 
begrafenissen werd flink geluid, zelfs urenlang als 
men het geld daarvoor over had. Overigens was 
het pas echt deftig om je ook nog eens door de 
Dom in Utrecht te laten overluiden! Dit gebruik 
werd in de loop van de 18e eeuw echter steeds 
minder populair; de laatste overluiding vond 
plaats in juli 1727. Het is curieus dat de buiten- 
lander die de klok weer in actie wilde laten komen 
een student was uit het Poolse Thorn, de huidige 
zusterstad van Leiden Torun! Baron Van Zaha 
werd maar liefst driemaal overluid, hetgeen 18 
gulden kostte, toen drie weeklonen van een mo- 
dale arbeider. In 1745 begon het klokhuis zo te 
vervallen, dat de beslissing tot sloop niet moeilijk 
was. De klok werd blijkbaar ergens opgeslagen in 
afwachting van beter tijden, maar na tien jaar was 
men het wachten moe en toen Andries van Aalst 
38 gulden per 100 pond klokkenbrons wilde beta- 
len, werd de Salvator te gelde gemaakt. Hij bleek 
7569 Leidse ponden van 469,5 gram te wegen, 
dus 3554 kilo, en bracht netto f 2788 in het (lege) 
laatje van de heren Kerkmeesteren der Drie 
Hooftkerken binnen Leyden (de huidige Ned. 
Hervormde Kerkvoogdij). 

( 

Ook zonder Klokhuis zou de steeg er zijn naam 
tot op de huidige dag aan blijven ontlenen. Dat wil 
niet zeggen dat dat altijd zonder slag of stoot 
ging. Rond 1900 werd het een soort rage om de 
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Het Pieterskerkplein en omliggende stegen werden in het 
begin van deze eeuw enkele keren gebruikt om er pseudo- 
Oud-Hollandse geveltjes en dergelijke neer te zetten in het 
kader van tentoonstellingen, lustrumvieringen e.d. Hier is aan 
het begin bij het Rapenburg een soort poort door de 
vereniging Oud Leiden aangebracht 
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Leiden is een stad met veel cultuur. Cultuurcon- 
sumptie vindt echter minder frequent plaats dan 
winkelen. Thans vloeit koopkracht uit Leiden weg. 
Daartegen moet iets worden ondernomen. 

De stad heeft verder weinig open ruimtes. Het 
stadhuisplein is onlangs opgeknapt en veranderd 
maar dat is niet voldoende. Er is ruimte voor nog 
een plein met "aantrekkelijke wanden". De winkels 
die er komen moeten naar buiten gericht zijn. Om 
dit plein te bereiken moet er nog een brug komen. 
Het nieuwe plein moet vanaf de hoofdwinkelstraten 
goed ontsloten worden. De beslissing of de brug er 
komt zal nauwgezet worden genomen. 

De volgende spreker, Fred Kaaij, stadsbouwmees- 
( ter van de gemeente Haarlemmermeer, maar ook 

Leidenaar, kan zich vinden in de keuze die de ge- 
meente heeft gemaakt voor het projectbureau MAB. 
Deze ontwikkelaar heeft in het verleden in een 
aantal andere stadscentra ook plannen ontwikkeld 
en tot uitvoer gebracht. Op dit moment heeft de 
gemeente aan MAB de opdracht gegeven een 
haalbaarheidsonderzoek te starten. Kaaij wil niet 
gedetailleerd ingaan op plannen die nog allerminst 
vastliggen, maar heeft wel een aantal tips voor de 
inrichting van het gebied: 

1. Laat V&D op de huidige plek 
2. Maak het winkelrondje iets groter 
3. De C&A-passage is dan niet nodig 
4. Dat geldt ook voor de nieuwe brug 
5. Met het uitgespaarde geld kan de 

Vrouwensteeg worden opgeknapt. 
6. De Aa/marktschool kan blijven 
7. In plaats van een nieuwe bioskoop kan het 

Trianon worden opgeknapt 
8. Dit maakt meer woningbouw mogelijk 
9. Bij de plannen kunnen regionale architecten 

worden ingeschakeld 
10. Maak gebruik van de mogelijkheden van 

moderne architectuur 
11. Schakel de wijk in bij meervoudige 

opdrachten 
12. Voor de Aa/marktschool kan een wedstrijd 

worden gehouden onder regionale 
architecten. 

ITALIAANSE KLEERMAKERIJ 
Sartoria d'Alessandro 

handgemaakte kostuums, kostuums op maat 
nieuwe rijn 35 leiden 071-5147565 

Als suggestie heeft Kaaij een schets gemaakt van 
een toekomstige Aalmarktschool (zie voorpagina). 
Het zou een multifunctioneel gebouw moeten 
worden. Op de begane grond zouden bijvoor- 
beeld winkels kunnen komen, op de eerste etage 
een extra zaal voor de Stadsgehoorzaal en op de 
nieuw te bouwen tweede verdieping woningen. 

In de binnensteden van Amsterdam en Breda zijn 
vergelijkbare projecten hebben vergelijkbare pro- 
jecten tot goede oplossingen geleid. Deze projec- 
ten worden aan de hand van dia's getoond. Kaaij 
waarschuwt tegen kermisarchitectuur die op dit 
moment sterk in opkomst is. Een voorbeeld van 
deze architectuur is de 'Koopgoot' in Rotterdam. 

In de discussie keren diverse aanwezigen zich 
tegen de karakterloze commercialiteit die de ge- 
meente nastreeft. Economische motieven domi- 
neren de visie van de gemeente. Een economisch 
succes in het Aalmarktgebied hoeft echter niet 
goed te zijn voor de binnenstad als geheel. Het is 
lang niet onwaarschijnlijk dat een nieuw groot- 
schalig winkelgebied dat door zijn hoge huren al- 
leen maar betaalbaar is voor het grootwinkel- 
bedrijf, de klandizie bij de bestaande winkels 
weghaalt. Diversiteit en kleinschaligheid hebben 
op deze wijze geen kans. De directeur van het 
Pilgrimfathers-museum houdt een pleidooi voor 
het behoud van de oude binnenstad. Hij vraagt hij 
zich af waarom gebouwen die goed zijn, gesloopt 
moeten worden. Het plan leidt alleen maar tot 
winst voor de aannemers op de korte termijn en 
verschuiving van grondbezit op de lange termijn. 
Voorts wordt gevraagd naar de status van de 
huidige gemeentelijke plannen en naar de rol die 
V&D in het geheel zal spelen. De vestiging van 
V&D (op dezelfde plaats, op een andere plaats of 
helemaal niet meer) is cruciaal voor de verdere 
inrichting. 

RIJSTTAFELEN IN 
INDONESISCH RESTAURAN~ 

0332 SR 
ANAK BANDUNG 

II III» 
Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 244, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 53 03 
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Parkeren in de binnenstad 
Wat vinden bewoners van de nieuwe 
voorstellen? 

De druk op de schaarse ruimte in de binnenstad 
wordt steeds groter. Parkeerplaatsen verdwijnen 
om ruimte te maken voor fietsers (Papengracht). 
Ook de herinrichting van de Nieuwe Rijn kostte par- 
keerplaatsen. Grote delen van de binnenstad krij- 
gen betaald parkeren tot 23.00 uur. Het gratis par- 
keren op zondag zal binnenkort voorbij zijn. Ontwik- 
kelingen die een logisch gevolg zijn van de groeien- 
de vraag en van het achterblijven van vernieuwen- 
de maatregelen (uitgezonderd het succesvolle 
Haagweg terrein en het onlangs geopende trans- 
ferium bij het Schouw), waarbij bezoekers aange- 
moedigd worden op een andere wijze dan met hun 
auto de binnenstad te bezoeken. Of de huidige NS- 
campagne 'wie parkeert er nou in het centrum 
zonder te betalen - NS - de makkelijkste weg naar 
hartje stad' voor een doorbraak zal zorgen, valt nog 
te bezien. 

En voor de bewoners? De druk op de plaatsen voor 
vergunninghouders neemt toe als de voorstellen 
van de Gemeente werkelijkheid worden. Het is op 
zich sympathiek dat je als bewoner een 'parkeer- 
kraskaart' kunt krijgen om je bezoek in de binnen- 
stad te laten parkeren. Ook de opheffing van de 
leeftijdsgrens van 27 jaar is uit het oogpunt rechts- 
gelijkheid te billijken. Maar als daardoor een wacht- 
lijst ontstaat voor het krijgen van een vergunning en 
als voorts nog maar één vergunning per huis wordt 
afgegeven, dan rijst de vraag op of er geen andere 
maatregelen zijn te bedenken. 
In ieder geval is het noodzakelijk dat er een zeer 
effectief toezicht komt. In die zin kunnen we leren 
van de proef met de veranderde sluitingstijden van 
de horeca. Hier heeft een effectiever toezicht er toe 
geleid dat alle betrokkenen weten waar ze aan toe 
zijn. 
Het huidige toezicht op het parkeerbeleid is verre 
van optimaal.'s Avonds en op zondag worden vaak 
vele plaatsen die gereserveerd zijn voor vergun- 
ninghouders, ingenomen door anderen. Welk nieuw 
parkeerbeleid er ook komt, zonder effectieve con- 
trole zal het zeker nadelig uitpakken voor de bewo- 
ners die toch al met minder plaatsen genoegen 
moeten nemen. 

De Aalmarkt: Een brug te 
veel?! 

Hans Slot 
ia 

Op 27 mei werd door de vereniging Pieters- en 
Academiewijk en Levendaal-West en de wijkver- 
eniging Maredorp/De Camp een bijeenkomst ge- 
organiseerd over de plannen die de gemeente 
Leiden heeft met de Aalmarkt. Het idee van de 
bijeenkomst was om ook een ander geluid te 
laten horen dan dat van de gemeente. De bijeen- 
komst vond plaats in de Eglise Wallone aan de 
Breestraat. 

Om ongeveer 20.15 opent Hans Slot, voorzitter 
van de eerstgenoemde wijkvereniging, de avond. 
Hij merkt op dat de burgemeester zich laat ex- 
cuseren maar de wethouders Van Rij en Pechtold 
zijn wel aanwezig. Volgens de spreker wordt de 
binnenstad overdonderd door de plannen van de 
gemeente. Uit berichten in de pers lijkt de nadruk 
te liggen op 'geld verdienen'. De bewoonbaarheid 
komt niet aan de orde. Het is de vraag of deze 
uitgangspunten juist zijn. Daarom is door de ver- 
enigingen de stedebouwkundige Fred Kaaij inge- 
schakeld om de commentaar te geven op de ge- 
meentelijke plannen. Het is overigens niet zo dat 
de wijkverenigingen alles bij het oude willen laten. 
Ook zij zien dat er veranderingen moeten plaats- 
vinden. Voorzitter Jaap Moggré van de wijkver- 
eniging Maredorp/de Camp sluit zich hierbij aan. 
Bepaalde aspecten van het plan zijn goed. Ook 
hij is echter van mening dat de woonfunctie van 
het plangebied gevaar loopt. 

Wethouder Tjeerd van Rij waardeert het initiatief 
van de wijkverenigingen die toont hoezeer de 
bewoners zich betrokken voelen bij de plannen 
voor de binnenstad. Van Rij legt uit dat het een 
plan is met een lange doorlooptijd. Er is nog niets 
vastgelegd. Voor zover er ideeën zijn gelanceerd, 
zijn deze gericht op de aantrekkelijkheid van de 
Leidse binnenstad. Het doel is meer mensen naar 
Leiden te lokken met mooiere winkels en een 
beter uitgaansleven. 

FIRMA DE GEUS 
Special/te/ten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetart/kelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 
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wat bredere stegen om te dopen tot straten, vooral 
omdat stegen duidelijk minder standing hadden dan 
straten. Het voorstel om er Klokstraat van te maken 
haalde het niet in 1901 en in 1910 stemde de Ge- 
meenteraad met 13 tegen 11 tegen een hernieuwd 
voorstel van vrijwel alle Kloksteegbewoners. Een 
van de argumenten daarbij was dat de naam bij de 
Amerikanen met interesse voor de Pilgrim Fathers 
al heel sterk ingeburgerd was. 
En zo is de Kloksteeg in de loop der eeuwen vrijwel 
ongewijzigd gebleven. Waar vroeger vooral boek- 
winkels het beeld beheersten, zijn er nu wat meer 
restaurants opgekomen, maar de algehele aanblik 
is niet revolutionair gewijzigd. Slechts de kant aan 
de Pieterskerk heeft nog een kleine metamorfose 
ondergaan. Op het kerkhof waren tegen de kerk in 

( 1594 en 1622 enkele huisjes gebouwd, nog uitge- 
breid nadat eerst in 1635 na een grote pestepide- 
mie het kerkhof overvol was en gesloten werd, en 
na de opruiming van alle graven tien jaar later. 
Deze kerkhuisjes werden door de Kerkvoogdij ver- 
huurd aan personen die vaak een relatie ermee 
hadden, zoals grafmakers. Rond 1864 werden de 
meeste huisjes rond het westelijk deel van de Pie- 
terskerk gesloopt, waarna er een klein parkje op het 
Pieterskerkplein aangelegd werd. En natuurlijk was 
indertijd ook het verdwijnen van het Klokhuis in- 
grijpend. Al meteen na het gereedkomen van de 
mooie gevel van het Jean Pesijnhofje in 1683 von- 
den de regenten het heel jammer dat die zo slecht 
uitkwam, haast "in de schaduw" van het Klokhuis 
stond. Volgens hen vonden alle bewoners van de 
Kloksteeg het in het belang van de drukke passage 
van deftige lieden van en naar de kerk of het 
Academiegebouw dat het Klokhuis zou verdwijnen. 
Dat de voormalige Engelse poort nu vervangen was 
door een fraai hofje was al een hele vooruitgang: 
daar hadden alleen maar ongebonden personen, 
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zelfs schelmen en dieven, gewoond. Nu dit 
gespuis en canaille verdwenen was, moest de 
laatste steen des aanstoots nog verdwijnen: het 
Klokhuis stond er erg in de weg en moest niet 
anders beschouwd worden dan als een stinknest 
van vuiligheden en onreinheid, omdat iedereen 
daar zowel overdag als 's nachts zijn gevoeg 
deed, wat een grote stank veroorzaakte. Ook trok 
zich het geboefte en schuim van de stad er terug 
om zaken te doen die het daglicht niet konden 
velen. Er wordt zelfs gesuggereerd dat er 
onkuisheden zouden plaatsvinden, hetgeen 
natuurlijk in die tijd al helemaal niet te tolereren 
was. Het stadsbestuur onderzocht het verzoek, 
maar besloot in 1684 om het Klokhuis voorlopig 
toch nog maar te laten staan. Dat voorlopig zou 
dus achteraf gezien nog 61 jaar blijken te zijn. In 
de Kloksteeg gaan de veranderingen dus niet 
altijd even snel, en misschien is het niet eens zo 
slecht dat de steeg daardoor zijn karakter vrij 
goed bewaard heeft. 

P.J.M. de Baar au 

De vuilniszak moet op tijd (om 
7.00 uur) naar buiten 
De dienst Milieu en Beheer haalt sinds kort via 
een ander schema het huisvuil op in de binnen- 
stad. Dat kan betekenen dat de medewerkers van 
de inzameling vroeger bij u langskomen. De 
vuilniszakken moeten om 7 uur al buiten staan. 
De gemeente hoopt hiermee de stad vroeger op 
orde te krijgen en daar kan je als buurtbewoner 
alleen maar voor zijn. Vuil op straat is immers een 
doorn in het oog van menig bewoner. Het is 
echter de vraag of de gemiddelde wijkbewoner 
bereid is de wekker op kwart voor 7 te zetten om 
op tijd te zijn. Veel waarschijnlijker is dat men de 
vuilniszak de avond van te voren buiten zet. Met 
een groot risico op kapotgekrabde, -gebeten, 
-gepikte en -geschopte vuilniszakken. We 
wachten met spanning af of de binnenstad door 
deze maatregel schoner of nog vuiler wordt. 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 22 13 
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l 
Slapende leden opgelet 

Langs de binnenwegen in de uitgestrekte staten 
van de VS vervullen ze een belangrijke functie: het 
benzinestation annex supermarkt annex koffieshop 
(waar je grote bekers slappe koffie kan kopen). 
Daar ontdekte ik wat een van de belangrijke 
dagelijkse levensbehoefte van de Amerikanen is: 
de huurvideo. Hoe ik dat ontdekte? Bij veel 
kassa's hing een lijstje van personen die teveel op 
de pof hadden gekocht. Tot ze afbetaald hadden, 
kregen ze geen video's meer te huur. 
Voor de penningmeester als van onze vereniging 
zou dat ook wel makkelijk zijn: gewoon een lijst 
van de 35 (van de 212) leden in de krant die nog 
niet hun contributie voor 1999 betaald hebben. Ineke Stoop 

Het Bestuur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West is sinds oktober 1998 
samengesteld als volgt: 

naam functie of aandachtsgebied adres postcode 

Hans Slot voorzitter, horeca Langebrug 20 F 2311 TL 
Ineke Stoop secretaris Aalmarkt 13 2311 EC 
Mark Meelker penningmeester Aalmarkt 11 2311 EC 
Franceline Hendrikse-Pompe bouwen, wonen, verkeer Vliet 33 2311 RD 
Jessica de Lannoy evenementenbeleid Hoefstraat 11 2311 PN 
Carlo van Praag Hart van de Stad krant Hoefstraat 65 2311 PR (. 
Het adres van de Vereniging is: Postbus 11016 2301 EA Leiden (tel. 071 5145684) 

Erevoorzitter: R.J. van Cruijsen 

Dat scheelt veel werk en veel postzegels voor het 
verzenden van herhaalde verzoeken om de con- 
tributie te betalen (f 7,50 voor eenpersoonshuis- 
houdens en f 10,00 voor gezinnen). 

Maar Nederland is niet de VS en de wijkvereni- 
ging geen huurvideo. Wij respecteren vanzelf- 
sprekend uw privacy. Zorg dat de penningmees- 
ter zo weinig mogelijk aanmaningen hoeft te ver- 
sturen en maak uw contributie nog deze week 
over. Dat wil zeggen, als u niet tot de trouwe 
leden hoort die uw bijdrage al lang heeft over- 
gemaakt. Terzijde, als u uit de wijk verhuist en 
geen lid meer wil blijven, stuur dan even een 
briefje. Vast bedankt allemaal. 

aas( 

Erelid: J.J.M. Gerritsen 

Bij deze geeft (naam): . . . . . . . . . . . . . . . telefoon: . 
adres: . . . . . . . . . . . . . . . . . postcode: met ingang van: zich op als 
lid/donateur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-west, en verklaart 
de contributie/donatie ad f ....... te hebben overgemaakt op giro 366 44 16 van de vereniging. 

Leiden, (datum) ............ (handtekening) 

De contributie bedraagt per jaar f IO per gezin off 7,50 voor eenpersoonshuishoudens. 

Opgaven afgeven bij een van de bestuursleden of zenden aan Postbus 11016, 2301 EA Leiden 
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De wedergeboorte van de Aa/marktschool 
Ontwerp: Fred Kaaij 

Ten geleide 
In dit nummer van de krant vindt u een boemerangkaart. Deze 
zal tevens liggen op verschillende plaatsen in de wijk zoals het 
gemeentehuis en enkele boekwinkels. Mocht u meer exempla- 
ren willen hebben, dan kunt u dit laten weten aan een van de be- 
stuursleden. De wijkvereniging heeft deze kaart uitgegeven om: 
• de vereniging extra onder de aandacht te brengen, 
• u verschillende telefoonnummers 'aan te bieden' en, 
• in de wijk wonende kunstenaars een gelegenheid bieden 

zich te profileren 
Tijdens de afgelopen jaarvergadering heeft het ontwerp van de 
kaart gecirculeerd onder de aanwezigen. Reacties erop zijn 
verwerkt. We zijn geïnteresseerd in verdere reacties. Laat uw 
mening horen aan het bestuur. Het adres staat in de krant, maar 
ook achter op de boemerangkaart. 

Het bestuur overweegt in de toekomst een volgende kaart uit te 
geven. In de wijk wonende kunstenaars worden hierbij 
uitgenodigd een ontwerp in te leveren waarin een bepaald 
aspect van de wijk voor het voetlicht wordt gebracht. Voor de 
duidelijkheid, de ontwerpen blijven eigendom van de ontwerpers. 
Slecht na onderling overleg zal overgegaan worden tot uitgave. 
Er kan geen vergoeding worden gegeven voor ontwerpen, maar 
naamsbekendheid is natuurlijk ook een opbrengst. 

Verder veel aandacht voor het Aalmarktproject, een verslag van 
de ledenvergadering en veel wetenswaardigheden over de 
Kloksteeg. 


